
TRBOVLJE, 15. MARCA 1962

Zufeft&TEDNIK
PLAŠILO SZDL LITIJA, ZAGORJE, HRASTNIK, TRBOVLJE - UREJA UREDNIŠKI ODBOR - GLAVNI UREDNIK STANE ŠUŠTAR - ODGOVORNI UREDNIK MARIJAN LIPOVŠEK

LETO
XV.
ŠTEVILKA
12.

CENA 
20 DIN

Javna razprava o reformi vajenskih, industrijskih in drugih šol s praktičnim poukom

Znaten korak naprej
Svet za strokovno šolstvo LRS 

Je dal v javno razpravo osnutke 
predpisov, ki naj urede verifika
cijo vzgojno izobraževalne dejav
nosti strokovnih izobraževalnih 
ustanov. V razpravo pride refor
ma, ki pomeni znaten korak na
prej na tem področju ter pomeni 
pomembno vsebinsko in formalno 
spremembo dosedanjih vajenskih 
ter industrijskih in drugih šol s 
praktičnim poukom. Razprava naj 
bo čim širša, saj smo vsi intere
sirani na ureditvi tega vprašanja, 
kajti ugotovljeno je, da dosedanje 
strokovno izobraževanje po for
malni in vsebinski plati ne ustre
za več razvoju in zahtevam naše
ga gospodarstva in družbe.

V dosedanjem sistemu strokov
nega izobraževanja je bilo opa
ziti vrsto pomanjkljivosti. Doslej 
so šole s praktičnim poukom in 
vajenske šole vzgajale tako ime
novane kvalificirane delavce. Druž
beno priznanje stopnje kvalifika
cije se je doslej izrekalo tako, 
da so kandidati opravili ustrezen 
izpit pred komisijo na šoli ali pa 
pred ustrezno komisijo te ali one 
gospodarske zbornice ali okraja. 
Sama dosedanja praksa je poka
zala, da so izpiti ga posamezne 
administrativno predpisane stop

nje kvalifikacij postali precej for
malni, da so izpitni programi za
stareli in niso več ustrezali zah
tevam in potrebam sodobne proiz
vodnje, še manj pa so ustrezali 
zahtevam izobrazbe delavcev za 
dobre upravljavce. Sedanji način 
pridobivanja administrativno pred
pisanih kvalifikacij izgublja svoj 
pomen tudi v sistemu novega na
čina uveljavitve načela delitve 
osebnih dohodkov po delu.

Doslej so od vseh dosedanjih šol 
na področju strokovnega izobraže
vanja kadrov največ napravile in
dustrijske šole, ki so prilagajale 
učne programe potrebam proiz
vodnje.

Pa tudi v raznih vajenskih šolah 
je kljub določenim izpopolnitvam 
opaziti različne pomanjkljivosti. 
Le redkokje so se učni programi 
skladali s potrebami in zahteva
mi proizvodnje in družbenih služb, 
ker doslej niso bili jasno določe
ni profili kadrov, kakršne potre
buje današnja proizvodnja. Vrsta 
pomanjkljivosti ie zlasti pri vzgoji 
vajencev, kajti skoro v večini va
jenskih šol je bil praktični del 
vzgoje brez nadzorstva in ni bil 
dovolj povezan z učnim progra
mom šole.

V obračunskih enotah 
rezervni skladi
Delavski svet Obrtnega pod

jetja Litija je razdelil gospodar
sko organizacijo na šest obračun
skih enot: mizarsko, gradbeno,
betonarno, transportno, slikansko- 
pleskarsko in upravo (splošni 
sektor, računovodstvo, komerciala, 
tehnični sektor, skladiščni tran
sportni delavci).

Cisti dohodek se deli na podlagi 
sprejetega pravilnika o delitvi 
čistega dohodka v razmerju 92 % 
za osebne dohodke in 8 % za skla
de. Osnova za delitev je proizvod
ni plan podjetja v višini 91 mili
jonov din. Obračunske enote so 
vezane na to z lastnim proizvod
nim načrtom in realizacijo.

V podjetju je uvedeno delo po 
enoti proizvoda in ceniku del. in 
sicer tako, da se za vsako obra
čunsko enoto določi finančno vred

nost proizvodov in na to vrednost 
veže tudi osebne dohodke. S po
sebnim izračunom za vsako obra
čunsko enoto je določeno, koliko 
pripada obračunski enoti od izra
čunanega osebnega dohodka po 
ceniku del in enoti proizvoda ter 
odbitku rezervnega sklada.

Vsaka obračunska enota pod
jetja ima določeno vsoto za osebne 
dohodke in tudi odstotek, ki ga 
plača za normalno poslovanje ob
računske enote uprave. V vsaki 
obračunski enoti imajo tudi re
zervni sklad, ki se pa sicer vodi 
centralno.

Osebne dohodke delijo po de
lovnem uspehu posameznika, po
slovnem rezultatu obračunske 
enote in poslovnem usoehii vsega 
podjetja. Sicer so pa vsa delovna 
mesta v podjetju ocenjena s 
točkami.

Finansiranje srednjih šol v revirjih

Cisti računi - 
dobri prijatelji
Sodelovanje v najtežjih okoli

ščinah je v resnici podvojeno so
delovanje. Tako lahko tre tiramo 
sedanje sporazumevanje med re
virskimi občinami o sodelovanju 
Pri financiranju srednjih šol v 
Trbovljah. Samo šolstvo v vseh 
troh revirskih občinah zahteva 
hamreč okrog dve tretjini sred- 
*tev iz občinskih proračunov, kar 
Pomeni glavni delež v povečanju 
lzdatkov občin oziroma nastanek 
n°vih izdatkov. Tako se sučejo ti 
Povečani in novi izdatki za šole v 
nrastniškl občini nad 50 milijonov 
einarlev in podobno v Zagorju, v 
Trbovljah na okrog 70 milijonov 
dinarjev. To povečanje je povzro- 
ilo povečanje sredstev za osebne 
ohodke učiteljev in drugih pro- 

^votolh delavcev za približno 
® °d*totkov, delež v medobčinski 
k ®d v Ljubljani in delež za fi
ltriranje srednjih šol v revirjih 

P® ostalo. O slednjem so še včeraj 
•spravljali predstavniki občin.

takšnem povečanju in na- 
^t*nku novih izdatkov za šole, ki 
^ratnenjujejo pretežni del ppora
st®- Je razumljivo,da je sleherna 

'Oettev težka in prav tako od- 
£?vt>r<i«. Ne 
£ Uh je Vii

gre samo za milijone, 
treba prispevati, temveč
zagotovljeno pravico do 
ki je brezpredmetna, če 

TJ?1110 v resnici ni omogočeno, 
ha ,8 ker J* denarja v proračunih 
terf.',''**1 koncih premalo, kako po- 
p- • Potem šele pride do izraza 
van?na Pripravljenost do sod el o- 
»- ‘a do polnega Izraza! In kot
do ’ ®,r«r neuradno, obveščeni, je 
Pot 'Pfdasja že prišlo, vendar Je 
Ker , no urediti podrobnosti. 
I-' 'e v trboveljski srednjih šo-

nih Doc/’"9 učencev (pri čemer 
obrt' 'Vanu število učencev v 
Ll izobraževalnem centru,
•hči* ^e'e zdaj prešel v pristojnost 
vi in je od tega števila polo- 
hp 'Vencev iz trboveljske občine, 

‘•-ta nosila tudi polovico

stroškov, ostalo polovico pa sl 
delita občini Zagorje in Hrastnik. 
Tako bi bila delitev financiranja 
približno naslednja: občina Trbov
lje 25 milijonov, občina Hrastnik 
9 milijonov in občina Zagorje 8 
milijonov. To seveda tedaj, če se 
bo srednja tehniška šola financi
rala iz medobčinskega sklada v 
Ljubljani, kot je v dosedanjih raz
govorih rečeno.

Sodelovanje v financiranju šol
stva torej zahteva več obsegov, 
predvsem pa dva: medobčinsko v 
okrajnem obsegu ln medobčinsko 
v revirskem obsegu. Morebiti bi 
lahko govorili o deležu v finan
ciranju revirskih šol iz drugih 
občin, od koder prihajajo v te šole 
učenci, tako iz Laškega, iz Meži
ce, tudi iz Litije in Sevnice ln 
morda še od drugod. To zadeva 
predvsem ekonomsko srednjo šolo. 
Trenutno od tod ni veliko učen
cev, vendar Je po še nepotrjenih 
predvidevanjih možno, da bodo 
ekonomske srednje Sole v Ljublja
ni prenapolnjene in bo usmerjeno 
večje število, zlasti iz litijsKega 
področja, učencev v trboveljsko 
ekonomsko srednjo šolo. Tedaj bi 
morali predvideti tudi povečanje 
obsega ekonomske srednje šole, tu 
pa se začenjajo drugi motivi so
delovanja oziroma nov kompleks 
vprašanj financiranja - pri inve
sticijah.

Toda trenutno govorimo o finan
ciranju šol takšnih, kot so, in v 
takšnem obsegu, kot ga zahteva 
letošnje leto. Ves prihodnji razvoj 
pa bo zahteval udeležbo po Inte
resih posameznih občin In okoli
šev in temu primerne dogovore, 
kulti jasno Je. da bo poslej ve
ljalo načelo: Tisti računi, dobri 
prijatelji! V vsem sodelovanju pa 
gre vendarle za osnovno misel: 
omogočiti šoianle vsem državlja
nom tako, da bo dovolj dobro ln 
kar najbolj pocenil

Viktor Sire*

Prav tako je bilo ugotovljeno, 
da je bila skoraj povsod zanemar
jena sama vzgoia in izobraževanje 
učencev za upravljavce. Ob vsem 
tem so se nadalje razčistili -pojmi, 
kdo naj bo ustanovitelj šol in kdo 
naj bo odgovoren za finansiranje 
strokovnih šol.

SOLE ZA DOLOČEN
POKLIC
Poklicne šole bodo izobraževale 

učence za določen poklic. S tem 
bo prenehalo izobraževanje za ta
ko imenovane kvalificirane delav
ce. Spričevalo, ki ga bo absolvent 
dobil, bo pomenilo, da je dosegel 
teoretično in praktično izobrazbo, 
kakršna je potrebna za začetek 
dela, ki ga bo opravljal v svojem 
poklicu. Stopnjo usposobljenosti 
pri opravljanju poklicnega dela bo 
pa dosegel z uveljavljanjem svoje
ga znanja in sposobnosti na delov
nem mestu. Sistem predpisanih 
kvalifikacij bo s tem postal torej 
nepotreben. Pravilni učni progra
mi za strokovno in teoretično izo
braževanje se bodo v poklicnih šo
lah izdelovali na osnovi potrjenih 
profilov poklicev. Novi učni pro
grami se bodo bistveno razlikovali 
od sedanjih, ko so učne programe 
predpisovali državni organi. Ures
ničilo se bo v celoti načelo indivi
dualizacije šolskih ustanov, kar je 
zlasti poudarjeno v Resoluciji o 
izobraževanju strokovnih kadrov 
Zvezne ljudske skupščine.

V osnutku predpisov je zlasti 
poudarjen pouk splošne izobrazbe, 
ki bo moral usposobiti učence, da 
bodo razumeli razne družbene za
konitosti in da bodo laže aktivno 
sodelovali v družbeno-političnem 
življenju komune, kolektiva in 
širše družbene skupnosti. To je

zlasti še toliko bolj pomembno, saj 
bo ta pouk izobrazba tudi za bodo
če upravljavce.

Vse poklicne šole bodo javne. To 
načelo je uresničeno z zahtevo, da 
bodo poklicne šole lahko vpisovale 
učence samo na podlagi razpisa.

Osnutek določa samo najkrajšo 
dobo trajanja izobraževanja v po
sameznih poklicnih šolah, približ
no 21 mesecev. Od tega bo name
njeno 15 mesecev za pridobivanje 
strokovnega, teoretičnega in prak
tičnega znanja v stroki, šest mese
cev bo pa določeno za splošne izo
braževalne. predmete, in sicer za 
vse poklicne šole v enakem ob
segu.

Vsekakor prinaša osnutek kako
vostne spremembe v sistemu stro
kovnega izobraževanja. Sama raz
prava o reformi vajenskih šol s 
praktičnim poukom na terenu bo 
pa prav gotovo prinesla še več 
konkretnega gradiva za -rešitev te
ga važnega vprašanja. Res je pa, 
da bomo z javno razpravo o re
formi vajenskih, industrijskih in 
drugih podobnih šol spet napravili 
korak naprej.

45-urni delovni teden v steklarni 
v Hrastniku v preizkušnji

Najlepša čestitka 
ob Dnevu žena

Prva sobota v tem mesecu je bila za delavce notranjega 
obrata steklarne v Hrastniku več kot pustna sobota: tega dne ni 
bilo več nočne izmene, vse delo v tovarni se je nehalo ob osmi 
uri zvečer — začel se je 45-umi delovni teden. Vsak teden tri ure 
manj dela ob sobotah — ali veste, kaj to pomeni za delavke? 
Poudarjam delaVke, kajti večina zaposlenih v tem obratu in 
polovica vseh v steklarni je žensk — mater rn deklet.

Naj vam povemo samo to, da so 
žene nočne izmene vsako soboto 
prihajale z dela šele v nedeljo 
zjutraj ob peti uri. Seveda ne 
samo žene, toda za žene matere, 
ki imajo mnogo opravkov doma, 
je to najteže. Tiste pa, ki so za
poslene kot pregledovalke, so se 
morale ravnati po hladilnih pe
čeh, ki so jim dovolile odhod z 
dela šele v predpoldnevnih urah — 
okrog osmih zjutraj.

Lahko si mislite, kaj pomeni 
konec dela v tovarni v soboto 
zvečer, namesto zjutraj v nedeljo. 
»Bila sem presenečena,« pravi 
Jožefa Zore, starejša delavka in 
mati. »Sem pa zelo zadovoljna, 
ker mi zdaj več ne bo treba prati

Ustanovitev kluba mladih 
proizvajalcev v Kisovcu
V četrtek, 8. marca, je bila prva 

seja rudniškega komiteja LMS v 
Zagorju. Komite, ki šteje 15 čla
nov, je izvolil sedemčlanski sekre
tariat ter predsednika, sekretarja 
in blagajnika. Imenovana ie bila 
nadalje komisija za delavsko mla
dino in idejno-vzgojna komisija. 
Slednja naj bi kot prvo pripra
vila seminar za mladince, ki bodo 
kandidirali za CDS in ODS — ko

misija za delavsko mladino pa naj 
bi napravila analizo delovišč, kjer 
delajo mladinci.

Na koncu je komite razpravljal 
o ustanovitvi kluba mladih proiz
vajalcev na obratu Kisovec zagor
skega rudnika. Tu namreč ni 
obratnega aktiva in so mladinci 
vključeni v terenski aktiv LMS na 
Lokah.

B. B.

Z letne konference ZB NOV v Trbovljah

Čuvajmo pridobitve NOV!
Minulo nedeljo se je zbralo v 

predavalnici Delavskega doma v 
Trbovljah približno dve sto dele
gatov, članov ZB NOV, ki so na 
redni letni konferenci pregledali 
delo občinskega odbora Zveze bor
cev NOV. Konference so se nada
lje udeležili še sekretar okrajnega 
odbora ZB NOV tovariš Vrbovšek 
in še drugi ugledni gostje.

Iz poročil na konferenci povze
mamo, da so člani ZB NOV lansko 
leto ob praznovanju 20-letnice re
volucije vložili vse svoje sile, da 
bi čim lepše počastili ta pomem
ben jubilej. Sad tega prizadevanja 
je bila meseca avgusta otvoritev 
Doma revirskih ln savinjskih bor
cev na Vrheh nad Trbovljami.

Na konferenci so nadalje ugo
tovili, da je V trboveljski komuni 
vključenih v vrste ZB NOV pri
bližno 1700 bivših borcev In bork,

da pa jih okrog tri sto še ni or
ganiziranih. Zato so sklenili, da je 
nujno, da v letošnjem letu vklju
čijo v organizacijo vse tiste tova
riše in tovarišice, ki imajo vse 
pogoje za članstvo v ZB NOV.

Prav tako so na konferenci po
udarili, da je nujno potrebno, da 
se vsi borci zavedajo svojih pra
vic, da pa ne smejo pozabiti na 
svoje dolžnosti, in da je nujno, 
da čim več članov ZB NOV aktiv
no sodeluje v družbenem in po
litičnem življenju komune ter da 
tudi v mladini krepe duh svobode 
in pravičnosti.

Povoljno so ob tej priliki oce
nili delo osnovnih organizacij ZB 
NOV, ki so jih lansko leto usta
novili po gospodarskih organiza
cijah. Ravno tako je bilo v minu
lem letu zadovoljivo delo vseh 
desetih komisij, ki so se ukvar

jale s problemi bivših borcev In 
tudi o štipendiranju otrok padlih 
borcev in žrtev fašističnega nasi
lja in še o drugem. Delegati so se 
v razpravi dalj časa zadržali 
okrog stanovanjske, zdravstvene 
in ostale problematike borcev, ki 
so že upokojeni ali pa še bodo. 
Poudarili so, da je veliko število 
bivših borcev NOV v neprimernih 
stanovanjih in da je nujno po
trebno, da se tudi to vprašanje 
reši. Glede zdravljenja so pa po
udarili, da bi bilo umestno usta
noviti poseben sklad za pomoč 
tovarišem, ki morajo iti na zdrav
ljenje.

Delegati so izrazili željo, da bi 
bilo umestno večje sodelovanje 
njihove organizacije z ostalimi 
množičnimi in političnimi ovgani- 
zacjami, zlasti pa so sosednimi 
organizacijami Zveze borcev NOV.

ob nedeljah, ker lahko to storim 
že v soboto.«

Mlada pregledovalka Marija Pla- 
zar je prav tako zadovoljna in 
pravi, da »bo šlo«, s proizvodnjo 
namreč. Se pravi, da bo plan 
kljub krajšemu delovnemu času 
izpolnjen in da storilnost zaradi 
tega ne bo manjša. »Najprej smo 
mislili, da za ta čas, ko manj de
lamo, ne bomo plačani,« pove. 
Prehod na skrajšan delovni teden 
je bil namreč sporočen kar sredi 
tedna. Novica je bila presenečenje 
in je imela prav zaradi tega za 
posledico še večje zadovoljstvo.

»To nam je v soboto ravno prav 
prišlo, ‘da smo lahko pravočasno 
prispeli na pustno zabavo,« je 
zadovoljen tudi Rudi Janežič, 
mladinsi;! funkcionar, ki je razen 
tega poudaril, da je tudi sestanek 
preddelavcev ln brigadirjev pote
kal v optimističnem razpoloženju. 
Poizkusna doba bo sicer hitro 
minila, toda vsi so prepričani, da 
bo pri tem 45-urnem delovnem 
tednu ostalo. Teh dvanajst ur 
mesečno pomeni delavcem veliko 
več kot samo dvanajst ur. To je 
del živi j er! a. ki jim vsakdanjost 
naredi veliko prijetnejšo, zlasti 
zategadelj, ker gre za zadnji dan 
v tednu, torej za dan, ko je že 
prenasičen z delom vseg- tedna.

Tudi iz besed steklarja Jožeta 
Gerharda, ki dela pri polavtomatu 
kozarce, zveni ooleg re""zma tudi 
zaupanje v delavce, ko pravi: 
»Proizvodnja je v tem tednu sicer 
nekoliko padla, toda predvsem 
zato, ker je to prvi teden in ker 
d e'a vel niso bili povsem p-,r>rav- 
ljeni na takšen prehod. Bo na 
znatno boljše v prihodnjih tednih, 
ker vsi odobravalo takšen ukreo.«

Da. najvažnejše je to, da vsi 
odobravam prehod na 45-urni de
lovni teden. Kar vsi odobravajo, 
.ie vedno dobro in ima dobre po
sledice T.ahko mimo ti-dimo, da je 
v steklarni Hraetork osvojen 
45-urni delovni teden. Cez en 
mes«c ra bodo de'ežr.1 tud! 
ostali obrati, torej vse ženske 
med sedem stotimi, kolikor jih v 
steklarni dela. Predvsem jim je s 
tem ustreženo.

Za zaključek še to: se spomnite, 
koliko so govorili o pripravah na 
skrajšan delovni teden v stroini 
tovarni in elektrarni v Trbovljah 
in še kje, pa ni bil storjen pogum
ni korak, kakršnega so naoravili 
v steklarni brez napovedovanja!

'Viktor Sirec

Žalna slovesnost
Nedeljsko dopoldne, žalostno in 

turobno. Tako kot je bilo pred 
letom dni. Na taborskem pokopa
lišču se je zbralo kljub slabemu 
vremenu okrog 2000 ljudi, Zagorja
nov in drugih. Na žalni slovesnosti 
ob obletnici doslej največje nesreče 
v zagorskem rudniku.

Po žalostinkah godbe in združe
nih pevskih zborov govori inž. 
Branko Hočevar:

»Minilo je leto dni, odkar ste 
se poslovili od nas. Iztrgala vas je 
usoda, nenavadna ln kruta. Pre
trgala je vašo življenjsko pot, ki 
je bila še vsa polna dela, ustvar
jalne sile ln načrtov za bodočnost. 
Danes smo se zbrali, da sc vam 
ponovno zahvalimo za najvišjo 
žrtev, U ste jo prispevali za bolj
šo bodočnost...

Zadnje večje rudarske nesreče 
širom po svetu zahtevajo od nas 
odločitve. In sam današnji dan, 
današnja žalna slovesnost bi nam 
morala dat! novih pobud in odlo
čilnih ukrepov, da bomo vložili 
vse svoje sile, znanje, sposobnosti 
In sredstva, da do takih nesreč ne 
bi več prišlo. Odkrito si moramo 
priznati, da vsega še nismo storili, 
kar je mogoče In potrebno za 
varno delo. Podvrženi smo Člove
ški lastnosti, da prehitro pozab
ljamo, kaj se je zgodilo v pretek
losti. Zato naj nam teh par minut 
premišljevanja o preteklosti učvr-

Današnja številka 
je izšla v nakladi 

11.500 izvodov

sti vse naše sklepe ln prepričanja, 
da ni lepšega občutka, kot če 
lahko to življenje rešiš. Za to ne 
sme biti nič pretežko in nemo
goče ...

Dragi tovariši! Vaša žrtev Je 
bila velika in nenadomestljiva, 
naša dolžnost je pa, da poskrbimo, 
da ni bila zaman, ampak da bi iz 
njo zraslo novo življenje in sreč
nejša bodočnost vseh rudarjev.

Slava!«
7.a njim govori v imenu sindi

kalne podružnice in upravnega 
odbora sklada za pomoč družinam

ponesrečenih rudarjev Avgust Zu
pančič, ki se zahvali delovnim ko
lektivom, družbenim in političnim 
organizacijam ter posameznikom ši
rom po Sloveniji za moralno in 
materialno pomoč ob lanskoletni 
nesreči in odkrije grobnico rudar
jevi Grobnico, v kateri so našli 
svoj zadnji dom rudarji Jože Mla
kar, Rudolf Prim, Alojz Gasior, 
Karel Novak, Seid Kadič, Rafael 
Romih, Franc Sladič in Ivan Ko
vačič (žrtev nesreče v lanskem 
novembru).

Pionirji in zastopniki rudnika

polagajo na grobnico vence in 
šopke prvega pomladanskega cvet
ja. Rudarji v rudarskih slavnostnih 
oblačilih, ki so bili doslej zraven 
grobnice, odhajajo. Skupno s pio
nirji odnesejo vence na grobove 
ostalih, lani tragično preminulih 
zagorskih rudarjev oz. članov de
lovnega kolektiva rudni..

Spet godba in združena pevska 
zbora z žalostinkama. Poslednjič v 
nedeljo. Ko odhajajo s pokopali
šča, vsem v notranjosti nenehno 
hiti misel: »Da se 11. marec 1961 
ne bi nikoli več ponovil!•

Z žalne slovesnosti v Zagorju — Na zagorskem pokopališču so v nedeljo odkrili grobnico lani tragično 
ponesrečenih zagorskih rudarjev. Načrt za grobnico je izdelal arh. Mušič lz projektivnega biroja »Ko
muna« Zagorje, dela Je opravil domačin Jože Mohar. Na slovesnosti Je govoril tudi Inž. Branko Ho
čevar (levo spodaj), ki Je med drugim naglasil, da Je dolžnost, da poskrbimo, da bi lz velike In ne
nadomestljive žrtve rudarjev zrastlo novo življenje in srečnejša bodočnost vseh rudarjev



letošnja pot Štafete
MLADOSTI
Letošnja -Štafeta mladosti«, ki 

ponese pozdrave milijonov Jugo
slovanov predsedniku republike 
ob njegovem 70. rojstnem dnevu, 
krene z Jesenic v soboto, 7. aprila 
Ob lh Mladinci mest in vasi, 
tič-r'! študentje, člani delovnih 
kolekt vov. pripadniki JLA in dru
gi naši državljani jo poneso sko
zi blizu 350 mest vseh naših re
publik in jo bodo 25. maja na sta
dionu JLA v Beogradu izroiili 
predsedniku Titu. Nosilci štafete 
bodo prehodili 7.000 km dolgo pot.

V pismu, ki ga je ob majskih 
svečanostih zvezni odbor za pro
slavo dneva mladosti poslal vsem 
odborom za to proslavo, je po
udarjeno, da bi bilo treba dan 
mladosti najbolj svečano pros'a- 
viti v delovnih kolektivih, stano
vanjskih skupnostih in občinah.

Ker bomo letos proslavili 20-let- 
nico prostovoljnih delovnih akcij 
mladine bo imela proslava dneva 
mladosti posebno obeležje tega 
Jubileja. Med drugim naj bi do
graditev športnih in kulturnih ob
jektov ter zaključek posameznih 
delovnih akcij povezali z dnevom 
mladosti.

Po svetu
OSVOBODITI VSE 
ALŽIRSKE ZAPORNIKE 
Kairski »Al Gumhurija« piše, 

da alžirski voditelj Ben Bela in 
njegovi tovariši nočejo biti izpu
ščeni, dokler ne bodo Iz franco
skih zaporov in koncentracijskih 
taborišč izpustili tudi vseh drugih 
alžirskih zapornikov. Po razpolož
ljivih podatkih je v francoskih za
porih zdaj kakih 20 tisoč alžirskih 
političnih zapornikov.

Po vesteh iz alžirskih krogov v 
Kairu, so nameravale francoske 
oblasti izpustiti Ben Belo in nje
gove štiri tovariše, niso pa Spre
jeli sklepa o drugih zapornikih. 

SPOPAD V BERLINU 
Vzhodnonemška policija Je zad

ajo soboto zvečer na obmejnem 
prehodu pri Potsdamu streljala 
na avtomobil, v katerem sta bila 
dva člana britanske vojaške misi
je za zvezo. Šofer je bil laže ra
njen. Incident se je pripetil na 
obmejnem prehodu pri Klein - 
Maehnotvu v bližini Potsdama. 
Policija je začela streljati, ker 
šofer ni hotel zaustaviti na pre
hodu, ko so mu dali znamenje, 
n ustavi. Oba člana britanske | 
m si'» so izročili po v-1 ’~4 sov
je:. ' "> •

K -.1 N
ATOMSKO OBOROŽEVANJE 
Skupina mladih naprednih čla

nov Konservativne stranke je zah
tevala v spomenici, naj Britanija 
opusti atomsko oboroževanje in 
*e zavzame za splošni sporazum 
o zmanjšanju atomske oborožitve 
ZDA in Sovjetrke zveze. Po mne
nju skupine mladih konservativ
cev bi s tem, da bi sprejeli v 
spomenici navedene predloge. 
Preprečili, da bi dobile atomsko 
orožje države, ki ga nimajo. 

KOEKSISTENCA 
na BALKANU
V Sofiji se je v soboto dopol

dne začela druga konferenca za 
razumevanje in sodelovanje na 
Balkanu. Na konferenci sodeluje
jo delegati Jugoslavije, Romunije, 
Grčije in Bolgarije. Delegacijo 
jugoslovanske lige za mir, neod
visnost in enakopravnost vodi 
član predsedstva lige Dobrivoje 
Vidič.

1000 ŽRTEV
Iz vojaških krogov so izvedeli, 

da je bilo prejšnji teden v spo
padih med silami Vletkongn in 
Ngo Din I>l cm a ubitih in ranje
nih nad tisoč vojakov. Reuter po
roča. da je v teh operacijah rad- 
lo kakih 140 vladnih vojakov, 
medtem ko je po trditvah sajgnn- 
skih vo*arkih krogov padlo 330 
vojakov Vletkonga, 150 je bilo 
ranjeni a, ujetih pa je bilo nad 
300 pripadnikov Vietkonga. 

PLENUM CK KP SZ 
KONČAL DELO 
Prejšnji petek je v Moskvi kon

čal delo plenum CK KP SZ. Vsi 
govorniki, ki so sodelovali v raz
pravi, so podprli predlog pred* 
dlja CK KP SZ o reorganizaciji 
vodenja kmetijstva. Na koncu 
plenuma je imel Hruščev krajši | 
govor, v katerem je rekel, da ob- • 
staja kriza v sovjetskem kmetij
stvu in da Je plenum razpravljal 
o vprašanjih kmetijstva »ne zato, 
ker Je bilo na tem področju malo 
storjenega, temveč zato, ker bi I 
lahko in morali več storiti.«

za čas do IS. marca 
Prevladovalo bo neugodno vre

me e pogostimi padavinami,
Le redki posamezni dnevi bodo 

lepi. Vdor mrzlega zraka e sne
gom do nižin se pričakuje okoli 
18. In zlasti 20. marca.

»ZASAVSKI TEDNIK.t Tiska 
CP »Gorenjski tisk« v Kranju - 
Uredništvo In uprava: TRBOV* 
L J E. Trg revolucije 11/11; telefon 
80-191. poštni predal 82. Tekoči 
račun pri Narodni banki Trbovlje 
600-13-3-116 - Letna naročnina 
120 dinarjev iz dostavnlnoi, me
sečna 60 din (prav tako z dostav- j 
ni no) — Nenaročenih rokopisov in 

fotografij ne vračamo. I

DOGODKI TEH DNI
PREDLOG ZAKONA 
O AMNESTIJI SPREJET
Zakonodajni odbor Zveznega 

sveta Zvezne ljudske Skupščine je 
na seji sprejel predlog M krvna o 
amnestiji, o katerem bo, kot pred
videvajo, skupščina razpravljala 
13. marca. Novi zakonski predlog 
je obrazložil državni sekretar za 
notranje zadeve SvetieSav Stefa
novič. Na tej seji je Zakonodajni 
odbor razpravljal tudi o zakonih 
o stanovanjskih vprašanjih in 
drugem.

OBRT VLAGA PREMALO 
SREDSTEV ZA RAZŠIRJENO 
REPRODUKCIJO
Upravni odbor Zveze obrtnih 

zbornic Jugoslavije je na sestan
ku v Beogradu ugotovil, da so 
skupni dohodki obrti lani narasli 
Za 39 odst. Pri tem so poudarili, 
da obrtne organizacije ob spre
membah v sistemu razdelitve ni
so sorazmerno povečale svojih 
skladov. Velik del njihovega do
hodka je namreč zajet s promet

nim davke* i premet in pri- 
kom na izredni dohodek, kar
zmanjšuje možnost vlaganja sred
stev za razširjeno reprodukcijo. 
Zato bi kazalo proučiti možnost 
ponovne spremembe nekaterih 
predpisov o prispevku na izred
ni dohodek, ki se nanašajo na 
obrt. V razpravi o položaju obrti 
v našem gospodarstvu je sodelo
val tudi namestnik sekretarja ZIS 
za industrijo Vinko Hafner, ki je 
poudaril, da bi bilo treba čimprej 
uvesti specializacijo v obrti in po
spešiti mehanizacijo ter zboljšati 
gospodarski položaj z izkorišča
njem notranjih rezerv.

KARAVANA PRIJATELJSTVA
JE ODPOTOVALA
Mednarodna ekspedicija »kara

vana prijateljstva«, ki jo vodi Ju
goslovan Tibor Sekelj, je odpoto
vala prejšnji potek s Trga Marksa 
in Engelsa v Beogradu na tri
letno potovanje po afriških deže
lah. Člani ekspedicije so še po 
en Anglež in Švicar, dva Polja

ka, Jovan Aleksič, novinar Radia 
Beograd, Branko Marjanovič, sne
malec Filmskih novosti in Dra
giča Stevanovič, snemalec beo
grajske televizije.

Ekspedicija bo z avtomobilom 
in peš prešla 50.000 lan. Pol leta 
bo potovala po vzhodni in central
ni Afriki, nato pa po krajšem od
dihu v domovini nadaljevala ra
ziskovalno delo. »Naš cilj je« je 
pred oddhodom izjavil vodja ek
spedicije Tibor Sekelj, »da pri
spevamo k mednarodnemu prija
teljstvu. Upam, da bomo izpolnili 
vse naloge, ki smo si jih zadali.«

STANOVANJA ZA BORCE
NOV
V lanskem letu 6o gospodarske 

organizacije v Sloveniji zgradile 
986 novih stanovanj za bivše bor
ce in vojne Invalide. Samo v 17 
občinah so oskrbeli približno 400 
milijonov din od predvidene vsote 
530 milijonov din, ki so jo v lan
skem in letošnjem letu namenili 
za izgradnjo še 154 stanovanj za 
borce in invalide.

Še vedno nerešeno vprašanje
2e večkrat je bila v Zasavskem 

tedniku objavljena problematika 
šolstva na področju litijske občine. 
V zadnjem času pa zlasti izstopa 
kot eno izmed najbolj kritičnih 
vprašanj v občini: začeta in ne
dokončana gradnja nove osemlet
ne šole v Šmartnem.

Solo so začeli graditi v letu 1960 
in doslej investirali vanjo okrog 
28 milijonov din. S temi sredstvi 
pa ni bilo mogoče dograditi šol
skega poslopja do III. faze, ker je 
zmanjkalo denarja v najbolj kri
tičnem obdobju, to je v drugi 
polovici lanskega leta. Zaradi tega

so dela na novi šoli ustavili, ob
jekt pa je bil s tem izpostavljen 
raznim vremenskim neprilikam. 
Po mnenju strokovnjakov je že do 
sedaj nastala . na stavbi znatna 
materialna škoda, ki pa bo vedno 
večja, če se poslopje v čim kraj
šem času ne dogradi do tretje 
faze.

Občinski ljudski odbor v Litiji 
je proučil že vse možnosti finan
ciranja te investicije, vendar za 
sedaj še ni našel izhoda iz situa
cije. Občinski LO nima na razpo
lago lastnih sredstev v ta namen,

na razpolago ni prav tako lokalnih 
bančnih sredstev. Okrajni ljudski 
odbor v Ljubljani je na prošnjo 
Litijanov za dodelitev pomoči po
jasnil, da nima na razpolago po
trebnih sredstev — pa tudi Svet 
za šolstvo LRS je dal podoben 
odgovor s pojasnilom, da spada 
osnovno šolstvo v pristojnost 
komun.

Zaradi tega se poraja vprašanje, 
kako čimprej zagotoviti vsaj naj
nujnejša sredstva za zavarovanje 
nedograjenega šolskega poslopja v 
Šmartnem pred škodo.

Uspehi narekujejo še 
večjo prizadevnost
Občinski svet Svobod In pro- ( 

svetnih društev v Trbovljah naj 
se v bodoče še bolj uveljavi v ob
likovanju in usmerjanju kultur- 
noprosvetne dejavnosti v komu
ni! To je osnovno priporočilo sve
ta Za prosveto in kulturo ObLO 
Trbovlje, ko je slišal poročilo ob
činskega sveta Svobod in prosvet
nih društev. Pestrost dogajanja v 
kulturnem življenju komune za
hteva vsekakor tudi večjo jav
nost temu dogajanju. Poskrbeti 
je torej treba za boljše obvešča
nje občanov tudi o teh dejavno
stih. Ob tem pa je opaziti tudi 
nazadovanje v nekaterih dejav
nostih s področja kulture, in tudi 
0 tem je treba več govoriti javno 
in v pristojnih krogih.

Takole je bilo pred dnevi poslopje nedograjene osnovne šole v Šmartnem

Poživitev dela DIT 
v Zagorju

N pobudo občinskega odbora 
SZDL v Zagorju ob Savi je bil 
pred nedavnim sestanek občinske
ga vodstva Društva inženirjev in 
tehnikov, na katerem so razprav
ljali o nekaterih kadrovskih vpra
šanjih in o poživitvi dela društva.

Sklenili so, da si bodo v pri
hodnje prizadevali poživiti delo 
Društva inženirjev in tehnikov v 
Zagorju, nadalje, da bodo v okviru 
svojega društva ustanovili sekcijo 
ekonomistov (za samostojno dru
štvo za sedaj še ni pogojev), da 
bodo sodelovali z društvi inženir
jev in tehnikov iz sosednih občin, 
na Rudniku Zagorje pa bodo 
ustanovili Društvo rudarskih in 
metalurških inženirjev in tehni
kov. Prav tako bodo člani društva 
sodelovali v proučevanju organi
zacije dela v posameznih gospo
darskih organizacijah, pri organi
zaciji sodobnejših proizvodnih in 
tehnoloških procesov, pri raciona- 
lizatanstvu in novatorstvu.

Sicer pa bodo v prihodnje pri
pravili več posvetov, predvajanj 
strokovnih filmov, organizirali 
strokovne izlete in tesneje sodelo
vali z organizacijo Ljudske teh
nike.

Pri finansiranju delovanja dru
štev je že doslej postopal občin
ski svet Svobod in prosvetnih 
društev po načelu, da naj dobijo 
več tista društva, ki so objektivno 
bolj delavna, in sicer za vsak 
mesec posebej. To svoje vlogo 
naj občinski svet Svobod in pro
svetnih društev še okrepi. Važna 
pa je prav tako in nemara še ve
liko bolj povezanost društev, nji
hovo sodelovanje, kar naj bi kre
pili s posvetovanji predstavnikov 
dramskih skupin, pevcev in dru
gih. Toda pobude za druge obli
ke sodelovanja so predvsem za- 
željene.

Posebno živahnost so pokazale 
Svoboue in nekatera prosvetna 
društva z izobraževanjem v okri
lju Svobod in ob sodelovanju de
lavske univerze. V tem delu ima
jo zlasti važno mesto klubi, ka
terih je zdaj pet, medtem ko jih 
pred tremi leti sploh ni bilo. V 
takšnem In drugačnem delovanju 
naj mesto nudi vso pomoč in po
zornost okoliškim društvom. Ob 
tem pa je nujno vzpodbujati go
stovanja med društvi različnih ko
mun in tudi različnih mest. Vse
kakor so tudi gostovanja poklic
nih gledališč in drugih poklicnih 
skupin še bolj zaželena kot do
slej.

Poudariti pa je potrebno, da ne 
smemo dovoliti nazadovanja ni
kjer, kjer to povzročajo nesoglas
ja med posamezniki. Cilji kultur
ne vzgoje in dejavnosti naj bodo 
daleč nad posamezniki ali skupi
nicami in le-ti naj se povsem pod
redijo poslanstvu, ki ga imajo 
kulturni delavci.

Posebno priporočilo sveta za 
kulturo in prosveto ObLO pa je 
namenjeno vsem, ki se Ukvarjajo 
s filmom. Plimske vzgoje trenut
no v pravem pomenu besede ni. 
Ker pa Svobode in prosvetna dru
štva vse bolj uspešno navezujejo 
sodelovanje s šolami, pa je prav 
tej - filmski - vzgoji potrebno 
dati primerno mesto V vsem do
gajanju.

Sproščena mladost
ali proslava 8. marca v Trbovljah
Osemletka Ivana Cankarja v Tr

bovljah nam je v letošnjem šolskem 
leta pripravila ie drugo proslavot 
prvo za 29. november in drugo ta 
t. marec. Obe proslavi sta bili ma
nifestacija sproščene mladosti. Mla
dina je tako rekoč napolnila oder 
Delavskega doma, ki ni ravno maj
hen. Človeka pač obide radostno ob
čutje, ko zagleda pred sabo toliko 
mladine, ki prepeva, igra in pleše.

Pojasnilo
Nepoznanemu ocenjevalcu Igre 

-Neopravičena ura« v nedavni 
številki Zasavskega tednika spo
ročam, da kot ' 'klor pri igri sploh 
nisem sodelovala, ker me k delu 
ndl nihče povabil. Režiser je sa
movoljno natisnil na plakat mbje 
ime. Čudi me dejstvo, da mi je 
naprtil odgovornost za neko delo, 
ki ga sploh nisem opravljala. 

Prof. Frančiška Mlakar, 
Gimnazija Trbovlje

Delo dramske družine
PD na Dolah
Člani dramske skupine prosvet

nega društva na Dolah pri Litiji
pridno študirajo igro »Odpoved«. 
Ta teden imajo pregledno vajo, 
delo pa nameravajo pripraviti do 
25. marca.

Dramo bodo najprej igrali doma, 
gostovali pa z njo tudi v bližnji 
okolici. — ž

Pomembno posvetovanje
Občinski komite ZKS Zagorje 

ob Savi im občinski komite LMS 
sta pripravila v petek v stekleni 
dvorani Delavskega doma v Za
gorju ob Savi posvetovanje o de
lu mladih članov Zveze komuni
stov v organizaciji LMS. Na po
svetovanju so sprejeli več kon
kretnih sklepov, ki obetajo, da 
bodo v prihodnje mladi dlani ZK 
aktivneje sodelovali v delu orga
nizacije LMS in pomagali, da bo 
delo mladinskih aktivov in sploh 
organizacije ie uspešnejše.

Seminar za člane 
HTV komisij v Zagorju
V petek Je bil v Delavskem do

mu v Zagorju ob Savi seminar ta 
člane HTV komisij v gospodarskih 
organizacijah, ki je bil priprav
ljen na pobudo zbora proizvajal
cev občinskega LO Zagorje ob 
Savi In podružnice OZSZ Zagor
je. Osrednja tema seminarja je 
bila »Osnovna naloga katnislj za 
HTV«, predavanje je pa bilo 
spremljano s filmi, Seminar je 
bil več kot potreben, saj je mo
goče Se vedno ugotavljati, da je 
HTV služba na področju zagorske 
občine še nerazvita, in da je prav 
zcradi tega še precej nezgod In 
bolezenskih izostankov, zaradi ka
terih morajo nekatere gospodar- 
ek a organizacije plačevati prispe
vek za socialno zavarovanje P° 
posebni stopnji, na drugi strani 
se pa tako rr sijta delovna spo
sobnost zaposlenih.

TRN V PETI
Čeprav zaključni računi za lan

sko leto še niso končani, že ve
do v tovarni lesenih pet, lignollt 
tlaka in lesne galanterije »Peta« 
v Radečah, da se ustvarili sklad 
za okrog 4 milijone dinarjev, kar 
je skoraj šestkrat več, kot pa je 
imelo podjetje skladov v vseh 
petnajstih preteklih letih. Ta po
datek iz podjetja govori več o 
dosedanjem gospodarjenju v »Pe
ti« kot vse druge analize In ugo
tovitve. Ob tim naj ugotovimo, 
da je lanska realizacija proizvod
nje dosegla vrednost 105 milijo
nov dinarjev in da predvidevalo 
v petih letih povečanje na 180 
milijonov dinarjev, a optimisti tr
dijo, da tudi to planirano proiz
vodnjo lahko še podvojijo v pe
tih letih. Tovarna »Peta« se nam
reč trudi preusmeriti Iz dosedanje 
neorganizirane proizvodnic In pre
iti na Industrijsko serijske pro
izvodnjo s poudarkom na lesni in 
postopoma tudi kovinski galan
teriji. S tem v zvezi so tudi mani- 
še Investicije, Id vključujejo tudi 
gradn le potrebne delovne dvorane 
za galanterijsko proizvodnjo.

Trn v peti trga podjetja so raz
lični odnosi in dejanja predvsem 
do dveh vodilnih uslužbencev, ki 
sta vodila celotno gospodarjenje 
v preteklih letih. Gre za obdolži- 
tev bivšega direktorja Maksa Šker
geta in njegovega sodelavca Ru
dija Mesarja raznih kaznivih de
janj v vodenju tovarne »Peta«. 
Kljub temu, da Je povsem jasno, 
da je bilo gospodarjenje zelo po
vršno in neučinkovito, kar lahko 
razberemo iz aamo enega podatka 
o višini ustvarjenih skladov, kj 
ga navajamo uvodoma, pa le do
slej ni prišlo do razprave, ki bi 
Izrekla takšno ali drugačno sod
bo o odgovornosti obeh imenova
nih, V kolektivu namreč prav to 
dolgotrajno obravnavanje pred
meta zapušča neljub vtis, da je 
kaznovan kolektiv, ne pa povzro
čitelji slabega gospodarjenja. Ko
lektiv tovarne »Peta« namreč ob
čuti ie zdaj posledico primanj
kljaja, ki Je nastal pri surovinah 
za okrog 7 milijonov In iz dru
gih postavk za okrog 2 milijona 
dinarjev, Poleg teh devetih milijo
nov dinarjev pa so se povečali 
Izdatki ie e stroški tožb, ki so 
narasli na S milijone dinarjev, 
preden Je Ul dobljen (v teh dneh)

prvi premostitveni kredit v zne- I temelji sedanja proizvodnja na 
sku 5 milijonov dinarjev, medtem individualnih normah, Id zagotav-
ko ostalega zaprošenega kredita 
podjetje še zdaj ni dobilo.

ljajo pridnim več kot površnim — 
pravično razdelitev zaslužka po

Morebiti lahko govorimo ob ne- | dclu- Tak sistem nagrajevanja vse
kakor zaostruje odnose V podjetju 
v odnosu do proizvodnje in hkrati 
odpira tudi perspektivo podjetju, 
ki se je z namenom, da se raz-

proučenem gospodarjenju v tem 
podjetju tudi o neproučenem pre
hodu na pavšalno obdavčitev ob 
dejstvu, da je bilo znano, da to 
podjetje dosega letno realizacijo 
okrog 90 milijonov dinarjev. Ne
predviden obračun po rediti Obra
čunski stopnji je pobral ves do
hodek podjetja in zaradi tega ni 
bilo kritja za naknadno ugotov
ljene primanjkljaje. To je pred
vsem prizadelo obratna sredstva, 
ki jih mora imeti podjetje za 
okrog 30 milijonov dlnarjpv zara
di tega, ker potrebuje znatnejše 
zaloge lesa. Ob tem je bila ugo
tovitev zbora proizvajalcev ObLO 
v Hrastniku, da je podjetje zmož
no razvoja, ob dejstvu, da ljud
ski odbor ni mogel takoj zagoto
viti tudi najnujnejših sredstev za 
premostitev težav, premalo učin
kovita.

Naj ob vseh težavah ugotovi me 
še to, da sestavlja 80 odstotkov 
članov kolektiva tako imenovani 
pol proletariat, torej manjši zem
ljiški pocestniki, ki so obenem za
posleni v tovarni. Tl ljudje go
tovo ne čutijo tako zelo s pod
jetjem kot tisti, katerih življenje 
Je povsem odvisno samo od dela 
v proizvodnji. Dosedanji proizvod
ni sistem Je temeljil na nekakšni 
kolektivni pogodbi, medtem ko

tiri, odločilo tudi za izvoz, tre
nutno v Ameriko in Anglijo, od 
koder Ima že nekaj naročil.

Vsa prizadevanj* po izboljša
nju in ufejevantu gospodarjenja 
podjetja kot tudi njegovi znatni 
razširitvi zahtevajo kar nečistej
ših razmer v podjetju. To pomeni, 
da bo potrebno pospešiti ukrepa
nje tako sodnih organov, kot tu
di drugih pristojnih čini tel Jev, in 
povedati dokončno besedo o kriv
di in kaznovanju obdolženih. Vse
kakor pa Je najumestnejši In naj- 
hUre'šl ukrep osnovne organiza
cije Zveze komunistov, ki Je raz- 
sodila, da zaradi znanih prestop
kov bivši direktor ne more biti 
član ZK, ne glede na sodbe, ki be 
Izrečena od Strani sodišča — manj 
kategoričen p* Je ljudski odbor, 
ki doslej Se ni razpravljal o kr
šitvi socialistične morale od stra
ni svojega člana Maksa Škergeta, 
ki je formalno še vedno član ljud
skega odbora, čeprav so sej ljud
skega odbora dosledno ne udele
žuje, odkar je bil proti njemu 
uveden kazenski postopek.

VIKTOR SIREC

Nekaj novega je zavelo tokrat i 
odra v dvorano. In to novo je 
premaknilo poslušalce iz vsakdanje 
otopelosti, da so z radostjo, zainte
resiranostjo in hvaležnostjo sledili 
programu. Kaj je bilo tisto, ki ie 
tako hitro našlo pot k poslušalcu? 
To je bila sproščena mladosti

Glasbeni učitelji na osemletki 
Ivana Cankarja so med prvimi pe
dagogi, ki so pravilno in do dna 
dojeli smisel in pomen reformira
ne šole in reformirane glasbene 
vzgoje. Glasbeno-estelska vzgoja ni 
le petje na pamet in guljenje teo
rije, glasbena vzgoja obsega poleg 
petja tudi igranje na instrumente, 
izrazno ritmiko, narodne plese, po
slušanje in razumevanje glasbe, glas
beno poustvarjanje in ustvarjanje.

Vodstvo šole se dobro zaveda, kij 
pomeni otroka uspešno estetsko 
vzgajati, saj posveča poleg likovne 
estetske vzgoje tudi vso pozornost 
glasbeno estetski vzgoji. Zato takš
na širina. Razen razrednega pevske
ga pouka, k! se ie od 4. razreda (D 
poučuje predmetno, imajo učenci se 
vse polno motnosti glasbenega iz' 
živlianja v raznih ansamblih 'J 
harmonikarskem in tamburaskem 
orkestru, v treh oziroma štirih me
dinskih zborih, v ritmičnem krožka 
in pri skupini narodnih plesov. I” 
če se na koncu najde še dober rt- 
User, ki zna vso to dejavnost za- 
okroiiti v živahno celoto, P01^ 
dobimo program, kakršnega si C’°' 
vek želi še videti in slišati.

Večletna sistematična, š irbka
glasbena vzgoja na osemletki Ivan* 
Cankarja je obrodila ie lepe 
he. Ti uspehi so se vidno manilf' 
stirali na obeh proslavah, ki sta bi’ 
kvalitetni, množični in vsebinsa 
sveii,

Ker je bila druga prestava f°' 
svečena delu in uspehom zena, 
treba omeniti da so to delo 
vile tri žene — dirigenti: K »km. 
nova, Strgarjeva in Bernotova. K 
bi pa še čestital četrti lem, ravn* 
Jeljici Šole tovarišici ZaAobovsk ’ 
ki je s svojim vplivom, 
njem in organizacijskimi 
strni pomagala svoiim trem ding 
kam do tako široke glasbeno-cs 
ske vzgoje. — Albin Weingerl

Seja Občinskega ljudskega 
odbora v Zagorju ob Savi
V sredo, 7. marce, je bila v Za

gorju ob Sevi seja občinskega LO. 
Na ločenih sejah ata občinski zbor 
in zbor proizvajalcev razpravlja
la In sklepala o odloku o občin
skem prometnem davku od pro
meta na drobno, O odloku o ob
činskem prometnem davku, o od
loku o Uvedbi doklade na dohod
ke Odkamoelojnlh poklicev in pre
moženj za leto 1969, o občinskih 
taksah, o ustanovitvi •bčiraskega 
cestnega sklada; razpravljal« In

ititiepela sta o ustanovitvi komu
nalnega (klada, o potrditvi gozd
nega gospodarskega načrta za go
spodarsko enoto Kisovec, o pred
logu posojila iz občinskega stano
vanjskega sklada za gradnjo to
varne ravnepa stekla v Novem 
mestu, o predlogu vrnitve parcel, 
o odloku o ustanovitvi občinske
ga edravetvenega Investicijske ta 
sklada, e ustanovitvi Javne knjiž
nice, e sklepu o sofin&nsdranju 
Okrajnega sodišča v Trbovljah, o

formiranju medobčinskega 
nega sklada, o potrditvi T1"* 
upravljanje skupnega mf<-tgne' 
skoga gozdnega (klada, o 'rj 
vltvl medobčinskega eku* g#- 
srodstev za pokritje 6t;r0*"\L,ja1 
voda za stanovanjsko ■gfir

Na skupni seji pa sta ° » ga' 
ra občinskega LO Zagorje 
vi poslušala poročilo kr,rn' v £, 
voli tve in lm enovan j a m 
tajnika občinskega LO Ih16” 
Draga Dolinarja.



Namesto uvoda
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Prva številka OBČANA 
prinaša:

— Obveščanje delovnih ko
lektivov

— Naloge ZK v novih pogojih

— Naša osnovna skrb — po
večati proizvodne naloge

— Šolska reforma v luči po
treb komune

— Zboljšanje elektroomrežja 
v Trbovljah

— Kaj proizvajamo v Trbov
ljah

— Problem onečiščenja Save 
v Trbovljah

— Postavitev novega kotla v 
TE Trbovlje

— Novice s Kleka
— Gradnja nove železniške 

rampe

V___________ _v
dustrije in "gospodarstva v celoti. 
Rast industrije zahteva že njen do
sedanji razvoj ,toda ob tem je zna
ten poudarek na ustanovitvi nove 
industrije, in sicer gradbene.

»Ves strojni del opreme je nam
reč že kupljen,« je poudaril tovariš 
predsednik. »Gre torej za rekon
strukcijo rudniške opekarne, ki bi 
se specializirala za proizvodnjo ten- 
kostenske opeke in montažnih ele
mentov, kar bi zopet omogočalo za
poslitev žena.« IC tej proizvodnji 
pridružimo še proizvodnjo opeke 
obrata eiektrofiltrske - opeke elek
trarne in kamnolome z betonarno, 
in imamo resno osnovo za gradbe
no industrijo, ki pa mora imeti 
skupno upravo in vsekakor komer
cialo. »imamo pa v dolini še proiz
vodnjo najkvalitetnejšega cementa,« 
je ob tem opozoril tovariš Gosak. 
»Tako bomo v Zasavju v gradbeni 
industriji brez konkurence, ker bo
mo najeenejši.«

(Nadaljevanje na 2. str.)

Trboveljski občani!
Že dalj časa je bilo obču

titi potrebo, kako bi se ob
činski ljudski odbori s svo
jim delom in snovanjem še 
bolj približali svojim obča
nom. Ena izmed oblik, s 
katero naj bi se ljudski od
bor čimbolj približal vsem 
ljudem v občini, bo priloga 
Zasavskega tednika »TRBO
VELJSKI OBČAN«, ki bo 

izšel šestkrat na leto im ga 
bodo dobila vsa gospodinj
stva v občini brezplačno.

Na seji obeh' zborov ljud
skega odbora v Trbovljah v 
letošnjem januarju je bilo 
poudarjeno, da spričo vse 
širšega razmaha družbenega 
upravljanja v komuni na

staja potreba, da se držav
ljani — upravljavci bolje 
obveščajo o vseh problemih 
in nalogah ter odločitvah 
samoupravnih organov na 
področju vsega družbenega 

ip gospodarskega življenja v 
komuni.

V__________________ _

Ljudski odbor je sprejel 
sklep, da se kot ena izmed 
oblik obveščanja uvede tudi 
seznanjanje občanov o vseh 
važnih vprašanjih preko lo
kalnega časopisa Zasavski 
tednik, in to z listom »Trbo
veljski občan«.

V tej publikaciji bodo. 
družbene, gospodarske in 
politične organizacije, organi 
samoupravljanja ter posa
mezni državljani lahko obja
vili svoje prispevke, tako da 
bodo vsi volivci in vsi ob
čani seznanjeni z vsemi 
vprašanji in nalogami v tr
boveljski komuni.

Prva številka »Trbovelj
skega občana« je pred vami. 
Ocenite jo, sodelujte in po
magajte, da bo ta list še 
boljši in popolnejši, in kar 
je glavno, da bo postal vsem 
tako potreben, kot je postal 
sam Zasavski tednik.

Uredniški odbor

Koristna
pobuda

1 Komunalna banka v Trbovljah je 
predlagala nekaterim gospodarskim 
organizacijam v kraju, da naj svoja 
'iamortizacijiska sredstva, M jih v 
[predvidenem roku ne bodo potre
bovala, odstopijo Komunalni ban
ki, in to za dobo treh mesecev, naj- 
višja obrestna mera pa je 5 odstot
kov. Samo v trboveljski občimi zna
ša letna amortizacija približno mi
lijardo dinarjev.

To je koristna pobuda, M bo v 
prid vsem gospodarskim organiza
cijam, ki so kreditno sposobne in 
ee zanimajo za najetje kratkodob- 
luh posojil.
j ZAČEL se je TEČAJ 
j ZA ANGLEŠKI jezik

V okviru Delavske univerze v 
Trbovljah so prejšnji eden pričeli 
s tečaji za angleški jezik. Za tečaj 
je bito toliko' interesentov, da so 
pričeli kar z dvema tečajema hkra
ti. Za STT so napravili poseben 
tečaj. Angleški jezik se poučuje po 
najnovejši metodi.

■j PREMOGA DOVOLJ
Dosedanje geološke., raziskave na 

področju Rudnika Trbovlje—Hrast
nik, zlasti na področju Bmice, so 
odkrile nova stojišča premoga. Ta
ko je na rudniku ugotovljeno toli
ko zalog premoga, da bodo pri se
danji proizvodnji trajale še naj
manj- 50 let.

Dela pri cesti Sušnik — kolodvor so v teku

tem odpirati nova delovna mesta, zlasti pa zaposlitev ženske de
lovne sile. Vsa investicijska politika bo temeljila na tem, da bomo 
vlagali investicijska sredstva le tam, kjer bodo pogoji za hitro 
rast proizvodnje najugodnejši.«

»Ustvariti povsod v industriji čim 
več novih delovnih mest predvsem 
za zaposlitev žena,« je poudaril to
variš predsednik, ko sva ga vpra
šala, v čelm je osnovna misel druž
benega plana. Letos bo po predvi
devanjih družbenega plana 250 no
vih delovnih mest, težili pa bodo za 
tem, da bi jih bilo še več, čeprav so 
doslej letno na novo zaposlovali po 
100 delavcev. Znatnejši skok v za
poslovanju žena bo storjen pred
vsem pri »Mehaniki«, »Elekirostan- 
dardu«, pa tudi v »Tapetništvu« pri 
»Tiki«... »-

Seveda so pogoji za ustanavljanje 
novih delovnih mest, kot za vse 
drugo v občini, predvsem v rasti in-

trboveljskim
‘ "+2 - L'-* \OBČAN

-----

Nila osnovna skrb - 
povečati proizvodne 
zmogljivosti

še v tem mesecu bo sprejet družbeni plan in proračun občine 
za letošnje leto. Obiskali smo predsednika trboveljske občine 
MARTINA GOSAKA, ki je poudaril predvsem naslednje: »Naša 
osnovna skrb bo, predvsem povečati proizvodne kapacitete in s



Nasa osnotroa skrb - 
poiečati proizvodne 
zmtgliivesti

(Nadaljevanje s 1. str.)
— A načrt za tovarno v Gabr

skem? O tem načrtu smo že veliko 
govorili tudi zaradi zaposlovanja 
žena.

»To je vprašanje, ki ga trenutno 
rešujejo v Beogradu. Gre za pro
jekt 29 objektov, od katerih vsak 
zahteva milijardo dinarjev. V Tr
bovljah predvidevamo gradnjo ene
ga od teh objektov, kar pa je pred
vsem odvisno od odobritve potreb
nih kreditov iz zveznih in republi
ških kreditov. Poudarjam pa, da se 
je občinski ljudski odbor obvezal, 
da bo finansiral gradbena dela in 
ves potrebni kader, pri čemer še 
vedno vztraja.«

Tako je o tem povedal tovariš 
predsednik. Očitno je ,da je zadeva 
enako resno na dnevnem redu, kot 
Je bila v začetku. Postopek pa 
okrog takšnih zadev gotovo ni eno
stavnejši ,še manj pa kratkotrajen. 
So pa druge stvari, ki so laže reš
ljive in zahtevajo nujnega reševa
nja. Komuna je v največjem raz
mahu rekonstrukcij. Vse stare 
obrate mora rekonstruirali. Prvega 
maja bo končan prvi del rekon
strukcije cementarne. Od sto tisoč 
ton letno se bo proizvodnja pove
čala na 170.C00 ton letno in s kon
čanjem drugega dela rekonstrukci
je. za kar bo potrebnih še 2 mili
jarde 700 milijonov dinarjev, se bo 
proizvodnja zvišala na 320.000 ton 
letno. Prav tako nujno potrebna je 
rekonstrukcija rudniške separacije, 
ki je zastarela in ne ustreza že za-

slu že storile prve korake, vendar 
je še vedno aktualno vprašanje 
kvalitetnega kadra.

Ob vsem tem se naravno vsiljuje 
vprašanje, kakšno bo povečanje 
narodnega dohodka. Predvideno je 
povečanje celotnega dohodka za
16.2 odstotka, narodnega dohodka za
11.2 odstotka in osebnega dohodka 
za 10 odstotkov. To je vsekakor po
sledica predvidevanja večje storil
nosti, težnje po povečanju proiz
vodnih kapacitet, «fl> čemer pa nuj
no izostajajo negospodarska inve
stiranja. Kalce je s tem? Slišali smo 
stavek, ki se čestokrat izgovarja tu
di v drugih komunah: »Začetih ne
gospodarskih investicij je ogrom
no!« Torej ni govora o novih nego
spodarskih investicijah. In katere so 
te začete negospodarske investicije? 
Očitno gradnja bolnišnice, potem 
gradnja zdravstvenega doma, grad
nja ceste Sušnik — postaja... V 
šolstvu je nujno adaptirati šolo 
Alojza Hohkrauta, ki zahteva tudi 
centralno kurjavo, šola Ivana Can
karja pa potrebuje telovadnico. V 
seznamu gospodarskih investicij je 
dokončanje obrata »Tapetništva«, 
novi prostori za »Tiko« in »Elit«, 
in začetek gradnje razkladalne

Slabi obeti
Predvideno je bilo, da bo prepotrebna gradnja otroškega 

oddelka nove bolnišnice v Trbovljah skončana in oddeiek izro
čen svojemu namenu letos do 29. novembra. Vse pa kaže, da 
tega načrta do določenega roka ne bo mogoče izvesti. Predsed
nik gradbenega odbora nove bolnišnice v Trbovljah, tov. Milan 
Kožuh, je na naše vprašanje o tej zadevi izjavil naslednje:

— Perspektive, da bi bila nova otroška bolnica dograjena v 
letošnem letu, so se znatno poslabšale. To pa zaradi tega, ker 
ni nikjer mogoče dobiti vira, ki bi zagotavljal najnujnejša 
sredstva. Gradbeni odbor za novo bolnice razpolaga za sedaj le 
s sredstvi, ki bodo omogočila izgradnje otroškega oddelka nove 
bolnice letos v surovem stanju. Dela bode napredovala v tolike, 
da bo nova stavba dobila strehe, potrebne instalacije ter okna 
in vrata, tako da bo stavba do zime pod streho in zaprta. Ake 
pa bo mogoče dobiti potrebna sredstva v ta namen iz republiških 
virov, bo nev objekt — kakor je bilo določeno — izročen svojemu 
namenu letošnjega 29. novembra. Seveda je povsem jasno, da 
je potrebno, da vsi. H imajo obveze do nove bolnice, izvrTe 
svojo dolžnost in obljube.

Stane Šuštar

klančine na železniški postaji v dol
žini 100 metrov ...

— In sredstva? Predvsem za re
konstrukcije! »Aktualno je združe
vanje sredstev!« in tov. predsednik 
naim je omenil pripravljenost elek
trarne, da posedi strojni tovarni 
180 milijonov dinarjev za nakup 
opreme, da pride v poštev tudi rud
nik, v kolikor bo ugodno rešeno 
vprašanje zveznega investicijskega 
kredita za separacijo, sicer pa so 
potrebe tudi finansiranju »drob
ne industrije« občine.

Govorili smo sicer še o šol

stvu in nekaterih drugih stva
reh, lahko pa bi govorili o 
predvidevanjih družbenega plana 
in usmerjanju gospodarjenja v ko
muni velike. Te je domala neizčrp
na tema, ki pa se dosledno konču
je pri vsotah denarja, ki so nam 
dosegljive. — Sicer bo pa osnutek 
družbenega plana objavljen v »Tr
boveljskem občanu« in bodo o njem 
lahke tudi podrobneje obveščeni vsi 
občani.

Na svidenje na zborih občanov! .
viktor Sirec ,

Obveščanje delovnih kolektivov

Nasa odgovorna naloga
tcgadclj, ker tržišče zahteva kvali
tetnejši premog, kar s sedanjo sepa- 
raci.o ni i.iogoče doseči. »To bo sta
lo zopet eno milijardo dinarjev,« je 
pripomnil tovariš predsednik. »Ra
zen tega pa stopa strojna tovarna 
letos v novo obvezo.«

Tej tovarni je nujno' potreben n 
kup strojne opreme v vrednosti 5 
milijonov dinarjev. V proučevan 
je tudi rekonstrukcija elektrarn 
kjer je treba zamenjati kotel, 
močno zaprašuje zasavske prede 
in predvsem celotno okolico Trb 
vcij. »Z večjo ekonomsko enoto 1 
elektrarna porabila velik del pr 
megovega prahu trboveljskega ru 
nika,« je poudaril tovariš predse 
nik in pojasnil, da kaže proda 
premogovega prahu sicer vse sla 
še, ker nadomeščajo premog po 
sod že z drugimi gorivi, pri čem 
nam je lahko za primer železnic 
z metorkami. Razen tega pa moi 
elektrarna poskrbeti za odprai 
pra enja, in sirer z najnovejšir 
lovilnimi napravami.

Torej dve mnhi v en mah. To: 
7..s.*a'ne’ jeni izdatkov se k 
pičijo. Vendar gospodarska mi 
obe n ani narašča. Tudi obrtna po. 
jetja se razvijajo. »Metalija« sc 
na primer, že toliko razvila, da 
dehmo na industrijsko proizvodu 
strojnih delov v kooperaciji s stro 
no tovarno in izrazito obrtniške d
mV7-v‘ 7d’ "Tik^ ti ima nar čil trikrat več, kot pa je njei
zmogljivost, zahteva dvojno razšu 
tev obsega proizvodnje, seveda tu 
nove stroje in več prostorov. -Sio 
Pa je usmerjenost v krepitev se 
vlSnc dejavnosti pri stanovanjski 
skupnostih«, je opredelil prizadevi 
nja v obrti tovariš predsednik. St. 
novanjeke skupnosti se v tem se

Stojimo pred začetkom občnih 
zborov sindikalnih podružnic v na
ših gospodarskih organizacijah. Ze 
zadnje konference rudniških in to
varniških komitejev ZK so zlasti 
naglasile vlogo in pomen hitrega in 
stalnega obveščanja članov kolek
tivov o vseh važnih vprašanjih. V 
večini gospodarskih organizacij je 
namreč obveščanje članov kolekti
va nezadovoljivo in nezadostno. 
Obveščanje kolektivov o sklepih 
delavskega sveta preko oglasnih 
desk še zdaleč ne ustreza današ
njim zahtevam in potrebam. Redki 
so primeri, da bi člani delavskih 
svetov tolmačili kolektivu sklepe, 
ki so jih sprejeli na svojih sejah, 
še manj pa, da bi se s kolektivom 
pred zasedanjem delavskega sveta 
o vprašanjih, ki so na dnevnem re
du, posvetovali. Tedaj bi delavski 
svet laže potrjeval oziroma spre
jemal predložene predloge o tem 
in onem vprašanju. Vprašanje ob
veščanja delovnega kolektiva se 
ponekod še nekako rešuje po sindi
kalnih podružnicah, največkrat pa 
po Vedlinih uslužbencih na upravi 
podjetja ali po posameznih obratih. 
Člani delavskih svetov opravljajo 
nalogo obveščanja kolektiva le in
dividualno, ne pa še vsi, in tudi ne 
organizirano po izmenah in skupi
nah, kot je to primer v posamez
nih gospodarskih organizacijah.

Zato lahko rečemo, da je bil po
zitiven sklep na konferenci ZK 
Rudnika Trbovlje — Hrastnik, v 
Strojni tovarni v Trbovljah in še 
drugod, da naj se člani delavskih 
svetov v bodoče pred vsakim zase
danjem sveta posvetujejo s člani 
delovnega kolektiva in jih seznani
jo s stališčem, ki je za to in ono 
vprašanje, ki ga je treba v podjet

ju rešiti, za gospodarsko organiza
cijo najugodnejše. Ob takih posve
tovanjih se lahko zgodi, da se za 
določeno vprašanje na takem po
svetovanju s člani kolektiva najde 
celo boljša rešitev, kot je bilo pr
votno sklenjeno.

S tem v zvezi pa je treba pouda
riti, kako važno je tudi aktivno so
delovanje članov delavskega sveta 
v tem ali onem vprašanju — ne pa 
da se predloženi sklepi brez ob
čutka odgovornosti za kolektiv in

Neva železniška
V okviru urbanistične ureditve 

mesta Trbovlje in zaradi vedno več
jega razvoja industrije v naši ko
muni je bil dolgo časa eden izmed 
važnejših problemov ureditev želez
niške postaje ter ureditev železni
ške rampe in nakladalnega prosto
ra na postaji.

Vse večje gospodarske organiza
cije v komuni so čutile potrebo po 
večjem nakladalnem in razklada 1- 
enm prostoru, ker sedanji ne ustre
za več potrebam. Zato je dal ObLO 
izdelati projekt rampe in nakladal
ne/ga prostora, ki ga je že lani po
trdila republiška komisija za revi
zijo projektov. V načrtu je graditev 
rampe in nakladalnega prostora ob 
železniški progi, in sicer na pro
storu sedanje rudniške rampe in še 
naprej proti sedanjim postajnim 
poslopjem. Celotna naprava bo dol
ga 130 m in se bo istočasno lahko 
nakladalo ali pa razkladalo na tri
najstih vagonih. Investitor je ob
činski ljudski odbor Trboylje ob 
pomoč: boJo":h glavnih koristnikov 
na-rave: Hucnška. Ftrojne tovarne, 
Cementarne, trgovskega podjetja in

podjetje enostavno sprejemajo brez 
debate, ki bi bila marsikdaj umest
na in potrebna.

Z dobre pripravo pred zaseda
njem delavskega sveta in po njem, 
kjer se sprejeti sklepi z obvešča
njem prenesejo na vse zbere eko
nomskih enot s pravilne obrazložit
vijo, bomo naloge obveščanja de
lovnih kolektivov e vseh važnih 
vprašanjih temeljito spremenili.

Te je važna in zelo odgovorna na
loga vseh prizadetih.

rampa še letos?
estalih. Vrednost investicij znaša 
približno 35 milijonov dinarjev .

ObLO se je v sodelovanju z glav
nimi koristniki te naprave odločil 
za gradnjo v glavnem iz naslednjih 
vzrokov: zaradi izrednega pomanj
kanja prostora je manipuliran e z 
blagom, prispelim ali odposlanim, 
po železnici zelo neugodno. V ozkem 
pasu med pobočjem in železniškim 
tirom ei je Rudnik že zdavnaj zgra
dil nakladalno rampo za les, ki ga 
prekladajo na vozičke ozkotirne 

železnice ter ga nato razvažajo ali 
pa dvigajo na različne etaže. Toda 
kapaciteta te rampe je zelo majh
na. Vsi ostali koristniki pravzaprav 
niti ne morejo uporabljati normal
nega industrijskega tira Cementar
ne, ker dostikrat primanjkuje pro
stora za Cementarno. Ta tir pa mo
ra uporabljati tudi STT, kar pa e 
zaradi specifičnosti izdelkov zelo 
zamudno. Ta tir pa uporabljajo tu
di ostali koristniki, in ker veliko
krat ni prostora, se večkrat uporab
lja za nakladanje in razkladanje 
tudi prvi tir. Vse to pa povzroča 
precejšnje nepotrebne stroške.



Naloge ZK v novih pogojih

Koristi s
koristmi
Današnji proces razvoja naše druž

be in njenih odnosov nikakor ne mo
re ostati brez vpliva organizacije, ki 
številčno ni najmočnejša, ki pa pove
zuje člane enotnega pogleda in sta
lišč do najvažnejših vprašanj razvo
ja socialistične graditve. Ugotavlja
nje, da je bila KP po osvoboditvi ti
sta sila, ki je odločala o vsem doga
janju tako v komuni, okraju in re
publiki, stopa vedno bolj v ozadje 
spričo spremenjenih odnosov, ki so 
našli svoje prve obrise leta 1950 z 
ustanavljanjem prvih organov samo
upravljanja — delavskih svetov. Ta 
osnova in načelo, ki se kot rdeča nit 
prepleta skozi vso našo prakso izva- 
'janja bistvenih principov socialistič
ne demokracije, je seveda našla svoj 
odraz tudi v spremenjeni vlogi ZK 
kot organizacije ter v poudarjeni 
odgovornosti vsakega posameznega 
komunista.

Naša socialistična praksa ima svo
jo osnovo v graditvi in oblikovanju 
driavl ana, ki se z vso odgovornostjo 
vključuje v proces razvijanja novih 
odnosov, ki temeljijo na družbeni 
lastnini in odgovornosti za gospodar
jenje z družbenimi sredstvi. Takšen 
razvo' ima seveda za posledico vklju
čevanje vedno širšega kroga držav
ljanov v organe upravljanja in go
spodarjenja. Pri tem je jasno, da ori
entacija, pojmovanje in odnos do 
vseh Problemov, ki nastajajo, ne mo
re biti vedno identičen s socialistič
nimi idejnimi principi. V takšnih 
primerih se mora odražati idejna trd
nost komunistov in sposobnost usmer
janja ter utrjevanja socialistične mi
sli. Kakor se je včasih izvajala oblast 
v imenu ljudstva, tako se moramo 
'danes vse bolj zavedati, da mora to 
oblast izvajati ljudstvo samo. Ti 
principi so osnovni za usmerjanje 
dela vseh naših družbeno-političnih 
organizacij in seveda v prvi vrsti ZK.

Napačna pojmovanja, ki so posle
dica nedavne prakse, morajo dati 
mesto drugačnega zaznavanja vpliva 
jZ K. Zaupanje in ~hiranje okrog 
njenih idej in pobud ni namenjeno 
turni organizaciji. ZK se bori za to, 
da bi vsak naš državljan občutil svojo 
Vlogo in Pomembnost v razvijanju 
tiaših čedaVe b-,: *~:'tnih socialistič
nih odnosov. Neredko slišimo pri
pombe. da mamba trdne roke, da bi 
vilo Potrebno tod zgoraj< urejevati 

' marsikatere probleme, za katerih ure
jevanje nosimo po logičnih zaključkih 
iosnov našega razvoia sami neposred
no odgovornost. Duševna preobrazba 
držuvliana sledi seveda v glavnem 
materialnim in objektivnim pogojem, 
v katerih nastajajo spremenjeni odno- 
»i. In prav zato govorimo danes 
mnogo o ekonomskih enotah, o de
centralizaciji upravljanja, o, delitvi 
dohodka itd. Postaviti oziroma okre
piti hočemo materialno osnovo za 
takšne socialistične odnose, ki naj 
dokončno odpravilo možnost izvaja
nja oblasti v imenu ljudstva.

T/ takšnih zahtevah in potrebah 
dob'—i 7K odgovornejšo vlogo kot 
činin Pobudnik razvijanja socia
listične misli ter zastopanja najna
prednejših stališč po slehernem svo

jem članu. Ker so področja članov ZK 
tako različna in ker zahtevajo ravno 
zaradi poglobljene vloge, ne več v 
smislu metod aktivističnega propa- 
gandizma, mnoga več specializacije 
tudi v vrstah komunistov, nastajajo 
prav v zadnjem času različne oblike 
spoznavanja posamezne problematike. 
Osnovne organizacije postajajo pre
ozke, da bi komunisti lahko v njih 
odgovarjali za svoja stališča. Od tod 
potreba po aktivih in tudi njihovem 
ustanavljanju. Kakor kažejo naš raz
voj in njegove potrebe tako se tudi 
delo ZK prilagaja tem potrebam in 
kaže stalno rast v razvijanju dru
gačnih odnosov znotraj svoje orga
nizacije.

V zadnjem času je delo ZK usmer
jeno v glavnem na razprave o III. 
plenumu CK ZKJ. Te razprave imajo 
namen hitrejšega in spodbudnejšega 
prizadevanja komunistov pri odkri
vanju Igstnih napak, pa tudi, da bi 
dosegle pri vsakem komunistu spoz
nanje, kakšna je njegova vloga in od

govornost v procesu našega družbe
nega in gospodarskega razvoja. Ena 
izmed glavnih dolžnosti članov ZK 
je, da odkrivalo in se borijo proti 
vsem negativnim pojavom, ki zavira
jo hitrejši razvoj socialistične demo
kracije. Takšno dolžnost jim nalaga 
ne le članstvo v ZK, ampak tudi od
govornost pred vsemi državljani. Ko
munisti so prav zaradi te odgovor
nosti postavljeni na ocenjevanje vseh 
državljanov, katerim ne more biti 
vseeno kakšno je življenje komuni
sta. Osnovno načelo v organizaciji 
ZK je: Komunist mora biti povsod 
in vedno samo komunist! Tako na
čelo moralno-političmb kvalitet spo
štujejo vsi državljani, pa tudi kot 
splošna načela o človeku in njegovem 
profilu veljajo kot neoporečna merila 
kvalitete državljana naše socialistične 
družbe. Iz teh razlogov bi bilo po
trebno več razpravljanja, sodelovanja 
vseh državljanov pri ocenjevanju de
la komunistov, pa tudi sodelovanja pri 
sprejemanju novih članov v organi

zacijo ZK. S tem načinom bodo vsi 
državljani imeli tudi jasno orienta
cijo, kakšna je organizacija ZK in 
kakšne člane zajema ta najnaprednej
ša organizacija v naši družbi.

Zaradi ožine presojanja problema
tike, kar je pa nedvomno posledica 
že prilično dolge prakse, smo pri 
osnovnih organizacijah ZK v podjet
jih le malo bili orientirani na spoz
navanje in razpravljanje o problemih 
komune. Danes, ko vedno bolj ugo
tavljamo odgovorno vlogo komune in 
njenih sredstev v nadaljnjem razvi
janju proizvajalnih sil, postaja za ko
muniste to področje vedno bolj zah
tevno pri uveljavljanju naprednih 
stališč in mnenj. Od tod izhaja prav
zaprav potreba po stalnem razprav
ljanju, posvetovanju, tako komunisti 
kot tudi med vsemi občani. Važno 
je, da vsi spoznamo in znamo vred
notiti geslo, ki je tudi geslo naše so
cialistične skupnosti: KORISTI
SKUPNOSTI SO PRED KORISTMI 
POSAMEZNIKA/

Koordinacijski sveti stanovanjskih skupnosti

Združitev sil
Na področju trboveljske komune 

delujejo tri stanovanjske skupnosti 
in krajevne skupnosti na vasi. Mno
go je bilo že razprav o vprašanju, 
da bi bilo treba sUe združiti im del
no koordinirati, im to predvsem na 
področju servisne dejavnosti.

Prod kratkim je bil sestanek vseh 
predstavnikov stanovanjskih skup
nosti in krajevnih skupnosti. Ob tej 
priliki so poudarili, da bodo stano
vanjske skupnosti odigrale svojo 
vlogo v polni meri, če se bo njiho
vo delo koordiniralo. Koordinacij
ski odbor sestavljajo vsi predsed
niki stanovanjskih skupnosti in va
ških krajevnih skupnosti. Tako se 
bodo na sedežu krajevnih uradov 
na vasi vzpostavile in organizirale 
stanovanjske skupnosti. Namen ob
činskega odbora je namreč, da se 
del njegove dejavnosti prenese na 
krajevne urade in da se krajevni 
uradi občinskega ljudskega odbo

ra po svojih predstavnikih še bolj 
približajo občanom.

Krajevna skupnost bo kot določe
na celota morala ugotavljati potrebe 
občanov im izvrševati svoje naloge. 
Tako bi imele krajevne skupnosti 
svoj proračun, plan in vse ostalo. 
Krajevne skupnosti bodo razpola
gale z delom sredstev za urejeva
nje komunalnih vprašanj, za ure
jevanje cest in poti, za društveno 
dejavnost in ostalo.

Ugotovili so tudi, da je priporoč
ljiva in potrebna združitev sil na 
nekaterih področjih, tako na primer 
združitve raznih sorodnih servisov. 
Sklenili so, da se obstoječi pralnici, 
Iti je že delovala v stanovanjski 
skupnosti v Trbovljah II, priklju
čili še krpalndca, ki je bila doslej 
v sestavu stanovanjske skupnosti 
Trbovlje-Center — pri stanovanjski 
skupnosti Center bodo pa ustanovili

knjigovodski center ki bo delal 
usluge vsem servisom.

Prav tak center se bo ustanovil 
kot pomoč pri izvrševanju nalog 
hišnih svetov. V vseh servisih gre 
za enoten način upravljanja in na
grajevanja pri delu. Umesten je tu
di sklep, da se iz operative stano
vanjskih skupnosti izločijo vzgojno 
-varstvene ustanove im se organizi
ra poseben vzgojno-vanstveni zavod. 
Pa še več drugih vprašanj in nalog 
je, ki zadevajo stanovanjske skup
nosti. Z združitvijo sil in pomoči 
drug drugemu lahko tudi na pod
ročju stanovanjskih skupnosti pri
čakujemo napredek v korist vseh.

Nev proizvod 
v ..Mehaniki"
V podjetju »Mehanika« v Trbov

ljah se letos pripravljajo na nov 
proizvod, in sicer na izdelovanje 
prodajnih avtomatov. Najprej M 
tovarna začela pro o jati prodaj
ne avtomate za cigarete. V tej za
devi je tovarna že sklenila pogod
bo za kooperacijo s tvrdko Braun 
v Avstriji.

»Mehanika« nadalje deluje v ži
vahni kooperaciji e tovarno »Im
pol« v Slov. Bistrici. Kakor znano, 
slednja tvrdka izdeluje aluminijeva 
okna in vrata, napravo zanjo po
trebnega okovja je pa prevzela 
»Mehanika«. Okovje za aluminije
va okna in vrata smo doslej morali 
uvažati iz tujine, z izdelovanjem 
tega okovja doma bomo pa državi 
prihranili precej deviz, zlasti še, 
ker se uporaba takih oken in vrat 
v zadnjem času zelo širi. Predmet
na okovja so patentni izdelek zna
nega novatorja Julija Flamtana v 
Trbovljah.Polna dvorana Delavskega doma



V trboveljski komuni so tri popol
ne osemletke z 2.446 učenci in tri ne
popolne osnovne sole s 17} otroki. 
Odstotek šolarjev, vključenih v po
polne osnovne šole, je izredno ugo
den in najvišji v Zasavju. To pomeni, 
da je večina učencev deležna kvalitet
nega poteka. To potrjujejo tudi rezul
tati našega testiranja znanja in pol
letni učni uspehi ob zaključku 1. Šol
skega polletja, ker je izdelalo pouk 
na višje organiziranih šolah . 80"U 
učencev in na nižje organiziranih 
77% učencev. Lahko trdimo, da se je 
na teh šolah naredil premik v smislu 
reforme šolstva. So pa tudi se po
manjkljivosti, ki so večkrat rezultat 
materialnih okoliščin (pomanjkanje 
prostorov za pouk telesne vzgoje, 
oprema kabinetov s sodobnimi učili 
še ni zadovoljiva). Od učnega kadra 
zahtevamo, da mora biti pouk nazo
ren in povezan z življenjem. Zato 
moramo dati šolam več materialnih 
sredstev za opremo, kar bo omogočilo 
sodoben pouk. Kadrovska zasedba na 
šolah še ni zadovoljivo rešena, zlasti 
na osnovni šoli Tončke Čečeve. Vse
binska povezava učnega procesa Z 
življenjem v komuni še ni dosegla 
potrebne višine. Predvsem ure, pred
videne v predmetniku, ki sc lahko 
Uporabijo za občinske potrebe, niso 
Izkoriščene (občina mora predvsem 
zahtevati od šol, da se uvede v šole 
nov predmet, ki bo koristil komuni 
za bodočega proizvajalca in uprav
ljavca). Te ure so uporabljene za 
splošno iozbraževalne predmete. Po

nekod so občine zahtevale od sol, da 
uvedejo poseben predmet za pouče
vanje komunske problematike in go
spodarstva v komuni ter analize druž
benega upravljanja.

Šole bi morale imeti podatke in 
material o perspektivnem razvoju 
komune
Od nižje organiziranih šol je naj

bolj razvita osnovna šola na Dobov
cu. Prebivalci tega naselja želijo bolj 
organiziran pouk in višje stopnje 
(predmetni pouk). Ta problem bi se 
uspešno rešil, če bi se organiziral pre
voz teh učencev v višje organizirane 
šole v Trbovljah (osnovna šola A. 
Hohkrauta) ali bi bilo treba organi
zirati predmetni pouk na sami soli, 
kar bi bilo dražje in težko izvedljivo, 
ker ni dosti prostora za tak pouk. .

Stanje na gimnaziji je zadovolji
vo. Na ekonomski srednji šoli je 
osrednji problem pomanjkanje stro
kovnega kadra. Saj so predavatelji 
preobremenjeni z učnimi urami na 
redni in večerni šoli in se ne morejo 
zadosti poglabljati v metodsko delo 
in poučevati najbolj primerne metode 
pedagoške prakse. Zato je kolektiv te 
šole razpisal ustrezna mesta za posa
mezne predmete na šoli, kar je osnov
ni pogoj za izboljšanje dela v smislu 
reforme srednjih strokovnih šol.

Tehniška srednja šola se lepo raz
vija. Učne načrte te šole je treba pri
lagoditi potrebam komune. Perspek
tivni razvoj proizvodnje narekuje 
našemu strokovnemu šolstvu, da to 
perspektivo upošteva. Zato bo treba

vso skrb posvetiti elektro oddelku za 
šibki tok. Na vseh srednjih šolah je 
treba v duhu reforme šolstva uvesti 
proizvodno delo kot način povezave 
teorije s prakso. Gimnazija to že uva
ja. S tem bi odpravili pregrado med 
umskim in fizičnim delom in vklju
čili šolsko mladino v proizvodne pro
cese.

Posebne industrijske šole
Posebno področje našega šolstva, ki 

ni prilagojeno našim družbenim po
trebam, so industrijske šole, ki so šole 
zaprtega tipa in usposabljajo ozko 
specializirane delavce za naše gospo
darske organizacije (kovinarska in 
rudarska šola). Takih šol zaprtega ti
pa naša družbena stvarnost ne pre
nese več, ker so preozke in preino- 
stranske. Treba je misliti na reformo 
takih šol in predvsem na dejstvo, da 
bodo te šole morale usposabljati kva
lificirane delavce za širše področje 
delavske stroke. Zraven tega bo mo
rala njihova vzgoja in izobrazba iz
hajati iz širših družbenih aspektov 
(strokovna plus državljanska vzgoja 
kot poseben in vključen predmet). 
Skratka, te šole bodo dobile status 
javnih družbenih šol. Republiški svet 
za šolstvo je v tem smislu že sklepal.

Spričo nazadovanja nekaterih strok 
v obrti zaradi pospešene industrijske 
proizvodnje se ie število vajencev v 
obrti v nekaterih strokah zelo zmanj
šalo (mizarska, čevljarska stroka). 
Zato bodo tudi vajenske šole morale 
dobiti nov status. Verjetno bo treba 
te vajence vključiti v reformirane in

dustrijske šole. Do takrat pa bo ver
jetno ostalo po starem (velja za to 
šolsko leto).

Tudi varstveno-vzgojne ustanove v 
komuni je treba prilagoditi potrebam 
državljanov v komuni. Iz klasičnih 
oblik predšolskih ustanov je treba 
razviti varstvene ustanove za vso šo
loobvezno mladino. Naši šolski mreži 
bodo pomagale stanovanjske skupno
sti ker bodo le-te imele največ koristi 
od ustanov. Pri gradnji stanovanjskih 
blokov je treba planirati posebne 
prostore za varstvene ustanove.

Zaradi pomanjkanja prostorov na 
srednjih šolah moramo posebno skr
beti za izobraževanje strokovnih ka
drov v večernih šolah. V te šole e 
najboljše sprejemati slušatelje iz pro
izvodnje, ker so le-ti že v stroko 
orientirani.

Pravilno usmerjanje v poklice e 
nujno potrebno. Zato naj se naši pro
svetni delavci in šolske ustanove po-' 
glabljajo v to problematiko pod vod
stvom Zavoda za prosvetno-pedago- 
ško službo in Zavoda za zaposlova
nje delavcev. — Veselin Perič 

h.VESELI RUDARJI«
PRIDNO NA DELU 
Zabavni ansambel »Veselih ru

darjev«, ki deluje v Svobodi V v 
Trbovljah, marljivo nastopa. no 
uspeli prireditvi doma je v zad
njem času nastopil na Klek" v 
Hrastniku in Svobodi-Zasav ie. Mi
mo celovečernega programa ie an
sambel pripravil še glasbeni klub
ski večer.

Kai oroizvalamo v Trbovljah
MEHANIKA TRBOVLJE
To podjetje izdeluje mimo drugih izdelkov še naslednje, ki jih dnev

no srečujemo v svojem življenju, ali pa jih uporabljamo in ne vemo, 
da so izdelki naše industrije:

za medicino: Kramarjeve upornice za kostolome, košarice za epru
vete in stojala za epruvete;

električni instalacijski material: zraven varovalnih patron za za
ščito elektro napeljav, to je še starih, klasičnih varovalnih patron, izde
lujejo u voj ne avtomate, ki prihranijo uporabnikom nakup novih elek
tričnih varovalk, predvsem za nove stavbe; hišne zvonce, komplete in 
tudi b-nila za pisarne

električni varilni material: tropoina stikala, MGO razvodne doze iz 
bakelita, vezal ni material za proste vode, to je vse vrste sponk iz bakra 
in aluminija, kabelske čevlje za razne elektroinstalacije;

okovje: sodobno okovje za okna in vrata iz aluminija.

ELIT TRBOVLJE
Tudi proizvodnja te tovarne je pomehna za gospodarstvo in se ne

kako dopolniuje z »Mehaniko«. Izdelke tega podjetja poznamo v obliki 
pralnih strojev, sušilnih komor, bojlerjev, kuhalnikov ter raznih visečih 
svetilk. Njihova livarna pa odliva odlitke barvnih kovin za industrijo 
in rudarstvo. Izdelujejo mazalke, tlačilke, uvodnice, vezalne tulce in 
drugo.

TOVARNA POHIŠTVA TRBOVLJE
Lepo in praktično pohištvo je danes človeku življenjska potreba, in 

tega izdeluje ta tovarna v naslednjih oblikah:
mize vseh vrst, in sicer: pisalne, knjigovodske, študentovske, ter 

mizice za pisalne stroje; izdelujejo šolsko opravo, omare, klopi in table 
ter omarice za čevlje.

Kompletno opremljajo internate, kot so to storili za internate v štu
dentovskem naselju v Ljubljani, opremili so pa tudi internat in šolo 
Gradbenega centra LRS v Ljubljani.

Tudi našo osemletko na Plevčakovem hribu — šolo Tončke Čečeve 
— so kompletno opremili s pohištvom.

Njihove izdelke lahko vidimo širom po domovini in tudi izven nje.

OBRTNO PODJETJE »METALI J A«, TRBOVLJE
To podjetje nam nudi naslednje storitve v svojih delavnicah oziro

ma na samih objektih:
oddelek ključavničarstva izdeluje po naročilu razne balkonske 

ograje, ograje za stopnišča, prezračevalne ranrave ter opravlja razna 
popravila in podobno;

v oddelku za alumiivska dela izdelvieio »lodne« (nizke zaboje) 
vseh dimenzij, nadalje posode za sifon za 15 in 20 litrov vsebine;

kleparji izvršujejo vsa kleparska dela za stavbe in kritje streh, 
popravila štedilnikov, kotliče za vodo itd. ter opravljajo bitumenske 
premaza na ravnih strehah;

njihov elektro oddelek izvršuje vse elektroinstalacije po stavbah, 
mimo tega pa previja še elektromotorje za industrijo;

podjetje sodeluje z združenjem »Rudis« in STT glede raznih kon
strukcijskih naprav, za podjetje »Elit« pa izdeluje razne dele za pralne 
stroje.

KOMUNALNO ČRKOSLIKARSKO PODJETJE
Podjetje opravlja vsa črkoslikanska in pleskarska im slikarska dela 

v samem kraju in tudi izven Trbovelj.

KROJASTVO IN SlVILSTVO
Izdeluje po meri moška in ženrika oblačila vseh vrst iz prinešemega 

blaga, razen tega pa izdeluje tudi konfekcijo. V podjetju izdelane de
lovne obleke nosijo delavci Rudnika Trbovlje-Hrastnik in Cementar
ne Trbovlje ter delavci Steklarne in Tovarne kemičnih izdelkov v Hrast
niku.

ZLATARSTVO
Izdelki podjetja so poznani ne samo doma temveč tudi širom po Ju

goslaviji. Lepo izdelani okrasni predmeti iz zlata so iskani. Delajo tudi 
po naročilu razne tovrstne usluge.

Obrat »Dotika« izvrv-";“ vsa optična dela za Zavod za socialno za
varovanje in druge potrošnike.

TAPETNIŠTVO
Po napornem delu nam je potreben počitek. Počivamo pa lahko na 

kakovostnih izdelkih tega podjetja, ki izdeluje v svojih delavnicah vse 
vrste tapetniških izdelkov, kot: kavče, pol kavče, divane, fotelje, vzmet
nice, žimnice, in to: iz gumirane žime, afrika (»morske trave), trave, 
volne, vate. v zadnjem času pa tudi že iz penaste gume. Izdelujejo raz
na tapetniška dela po naročilu in tudi vsa popravila.

»TIKA« TRBOVLJE
»Tika« v Trbovljah je zavod za zaposlovanje invalidnih oseb. V svo

jih obratih izdeluje zavod kartonsko embalažo in druge kartonažne iz
delke ,v tiskarskem obratu tiska razne industrijske in druge obrazce, 
v knjigoveškem oddelku pa opravlja razna v to stroko spadajoča dela.

M'mo vseh teh nfVHeMi p- = 7 -e.- - gg znana vel tka in- j
dustri;ska podietja, kot na primer Rudn"k Trbovlie-Hrastnik, Strojna \ 
tovarna Trbovlje, Cementarna in Elektrarna Trbovlje, v katerih je zapo- 1 
slena večina industrijskega delavstva v kraju.

Rado Kovačič



Prsmslo skupnega dela m gostinskem 
področju
V trboveljski komuni je gostinstvo 

že nekajkrat preživelo kritične tre
nutke, ko je bilo opaziti zastoz na tem 
področju dejavnosti, zaradi česar so 
bile potrebne razne organizacijske 
spremembe. Ob teh spremembah pa 
vsi poklicani niso težili samo za od
pravo različnih pomanjkljivosti, tem
več tudi za socializacijo v gostinstvu, 
zato je bilo v raznih obdobjih opaziti 
na tem področju zasebne, zadružne, 
društvene in družbene gostinske ob
rate. Zadnje spremembe so bile v le
tu 1960 in 1961. Tedaj so se ustano
vili manjši gostinski obrati, ki samo- 
sto no- delujejo s S zaposlenimi, na- 
dal e samostojna gostišča in eno go
stinsko podjetje z več gostišči. Glavni 
namen te organizacijske spremembe je 
bi!, doseči čimveč zanimanja za uspeh 
v gostinskem poslovanju. V tem času 
niso bili ustvarjeni pogoji za us la
na vian je močnejših gospodarskih or
ganizacij.

Opaziti pa je, da gostinstvo ne 
more držati koraka s splošnim druž
benim razvojem, ker obstoječe gostin
sko omrežje s svojimi prostori in raz
položljivo opravo ne more zadovo
ljiti gostov. Premalo je namreč so
dobno urejenih lokalov, kolikor jih 
je pa, pa v veliki večini ne ustrezajo 
svojemu namenu in zahtevam.

Sredstva, ki jih ob času ustvarja 
gostinstvo, so majhna in še ta tako 
razdrobljena, da z njimi ni mogoče 
priti do nujno potrebnih materialnih 
osnov za nadaljnji razvoj na tem po
dročju. Gostinstvo ima na razpolago 
le 12 milijonov dinarjev lastnih 
osnovnih sredstev, ne upoštevajoč pri 
tem vrednost zgradb, v katerih de
lujejo gostinci.

Značilno je nadalje, da so oblike 
dela v manjših gostiščih zgoščene na 
dve osebi, pogosto v sorodstvenem 
razmerju, kjer se pojavljajo možnosti 
nekontroliranega poslovanja.

Medtem ko je akumulativna spo
sobnost v gostinstvu zelo majhna, je 
sicer produktivnost dela na določeni

višini, bila bi pa lahko ponekod še 
večja, zlasti z uvedbo ustrezne meha
nizacije.

Značilno za manjša gostišča je na
dalje to, da je nagrajevanje takšno, 
da je v glavnem opaziti mezdni od
nos, le v samostojnem podjetju in go
stišču je uvedeno nagrajevanje po 
učinku na podlagi individualne nor
me.

Zlasti problematično je v gostin
stvu vprašanje kadra, saj je v njem 
20,7*!% priučenih in 22*!% nekvalifici
ranih moči in le 9J*/% visokokvalifi
ciranih delovnih sil, ostali so pa kva
lificirani. Da se reši to vprašanje, je 
treba usposobiti nove, mlade kadre, 
usposobiti je treba nadalje še 30*/% 
nekvalificiranih in priučenih delov
nih moči V kvalificirane ter pritegniti 
v gostinstvo sposobne, ekonomsko 
izobražene delavce, ki jih gostinstvo 
praktično pravzaprav še nima.

Perspektivno naj bi se gostinstvo 
razvijalo na materialnih osnovah, ki 
jih le-to ima, in s pomočjo družbenih 
sredstev tako, da bi doseglo tako ma-

Cesta Sušnik ■ žel. p o staf a letos končana
V zadnjih letih ise je v trbovelj

ski komuni začelo e pospešenim 
urejevanjem precej slabega cestne
ga omrežja. V prvem pianu je bila 
ureditev tistih cest, ki so v stro
gem centru mesta ali pa ki niso 
povzročale občutnejšega zastoja v 
potniškem in tovornem prometu. 
Za ta dela so bili potrebni težki 
mil jeni, ki pa so se kaj hitro 
obrestovali.

V zadnjem času pa se vse bolj 
poudarja, da je nujno glede na vse 
ve"ji promet in pa tudi zaradi bliž
nje dograditve Zasavske ceste čim- 
prej urediti odsek cestišča Sušnik— 
železniška postaja, Id je nekaka ra
kava rana v trboveljskem cestnem 
omrežju. Zaradi regulacije struge 
Trboveljščice so v lanskem letu 
kljub namenu, da bodo začeli z 
delom, morali ta dela odložiti za 
letos. V prvotnem načrtu je bilo 
predvideno 6 metrov široko cesti
šče,- sedaj pa so načrt popravili na
7,5 metra, ker to zahteva vedno 
močnejši promet. Cestišče bo beto
nirano. Pri Sušniku so že začeli z 
zemeljskimi deli, ki naj bi bila 
ekončana do aprila, nato pa bodo 
zaceli z deli na spodnjem in zgor
njem ustroju. Vsa dela do sedanje
ga upravnega poslopja Cementarne 
naj bi bila zgotovljena do konca 
leta. Za ta dela bo predvideno po
trebno približno 70 milijonov din. 
Da bi pa traso rekonstruirane ce
ste' 1-hko speljali, bodo morali ob
novit: tudi most pri Sušniku, za 
k:- je predvideno 7 milijonov din.

Xo< smo že omenili, bo letos do
grajena cesta le do Cementarne. To 
pa zato, ker je trasa predvidena po 
pokritem potoku za upravnim po
slopjem, ki še stoji. Ko bo upravno 
poslopje podrto in rekonstrukcija 
zgotovljena, se bodo dela dokon
čala.

Vsa zemeljska dela bo opravilo 
SGP »Zasavje« iz Trbovelj, spodnji 
in zgornji ustroj ceste pa bo opra
vilo podjetje »Slovenija ceste« iz 
Ljubljane, ki ima edino v republiki 
potrebno mehanizacijo za ta dela. 
Omeniti moramo še to, da je ObLO 
v razgovorih z okrajem dosegel, da 
bo tudi okraj prispeval del sred
stev za ureditev ceste Sušnik-želez- 
ni*ka ros ta ja. Za ta dela je okraj 
najprej določil 11 milijonov dinar
jev, kasneje pa je na pobudo Sveta

za komunalne zadeve povišal ta 
znesek na 20 milijonov din.

Zaradi rekonstrukcije pa so od
sek Cementarna—Zasavska cesta le 
začasno uredili, kar pomeni, da bo

do ta del popolnoma uredili šele 
takrat, ko bo stekla nova Zasavska 
cesta in ko bo dograjena nova že
lezniška postaja oziroma nakladal
na rampa na železniški postaji.

v

Vedno bolj In bolj se širi televizijsko omrežje v Trbovljah

terialno bazo, da se bo lahko posta
vilo na lastne noge.

Ze na predlanskem posvetovanju o 
perspektivnem razvoju turizma in go
stinstva so bile nakazane osnovne 
smernice v ta namen, in sicer: čim- 
prej uresničiti načrt gradnje novega 
hotela v Trbovljah, kjer je sedaj le 
16 (!) ležišč za tujce in goste. Nada
lje naj bi se na Kleku uredil dom 
Tončke Čečeve z nadzidavo seda
njega poslopja ali pa s popolno no
vogradnjo z Prtom. Prav tako naj bi 
se uredilo gostišče %Na hribčku• ter 
moderniziralo in povečalo gostišče 
•Pod Klečko«.

Enako ie izgradnja
‘inskega obrata na desnem bregu 

Save, ki naj b: se z.dal šele po do
graditvi Zasavske ceste. Tu bi bila 
nadalje še bencinska črpalka, parkir
ni prostor za avtomobile in tudi Tu
ristični informator.

Planinsko kočo na Mrzlici je prav 
tako treba obnoviti, tako da bi ta 
postoianka zmogla sto dvajset ležišč. 
Gradnja tega obiekta je že v začetni 
fazi.

Pri Lovski koči nad Podmeio naj 
bi se uredila tceekend naselja.

Z gradn'0 nove gospodarsko-po
slovne zgradbe v središču mesta, k'er 
bi bila tudi sodobno urejena restav
racija, bi bile bližnje naloge na go
stinskem sektorju v glavnem naka
zane.

Za uresničitev oziroma izpolni
tev vseh teh nalog pa so potrebna 
•očna in dobro organizirana podiet- 

'a, ki bi s pomočio družbenih orga
nov in še drugih lahko izpolnila 
svoje naloge. Toda tu ie o Paziti raz
lična mnenia gostinskih delavcev. Ta
ko je na primer opaziti stališča, ki 
niso odraz napredka na tem področ
ju, temveč odraz osebnih interesov. 
Potrebno bi pa bilo, da bi tudi go
stinci vskladili svoi korak z razvo-em 
in napredkom svlnlneaa družbenega 
sekt*-'--

InvesticMsko 
vzdrževani« v 
STT v letu 1962
Na zadnjem zasedanju delavske

ga sveta Strojne tovarne v Trbov
ljah so med drugim razpravljali 
tudi o povišanju letošnjega proiz
vodnega plana in o njegovi vskla- 
ditvt z družbenim planom trbovelj
ske komune. Družbeni plan STT se 
za letošnje leto poveča za 380 mili
jonov din. — Ko so obravnaali vpra
šanje investicijskega vzdrževanja 
svojih naprav, so upoštevali tudi 
izrabljenost strojev v svoji tovarni. 
Tako so na osnovi vseh kriterijev 
napravili sklep, da je treba vrsto 
strojev v tovarni generalno popra
viti. Mimo tega bo treba izvršiti po
pravila objektov splošnega značaja 
ter namestiti nove stroje in na
prave.

Skupni stroški vseh popravil v 
planu investicijskega izobraževanja 
so ocenjeni na 76 milijonov din.

Kooperacija s »Prvomajsko«
iz Zagreba
Strojna tovarna v Trbovljah ne 

sodeluje samo s podjetji v doma
čem kraju oziroma v Zasavju, tem
več navezuje stike in sodeluje v 
kooperaciji tudi z ostalimi tovarna
mi in podjetji v Sloveniji, a tudi 
v ostali državi. Tako potekajo se
daj dogovori s tovarno 1. maj v 
Zagrebu o kooperaciji glede izd e-
Irvim-n i o



Zboljšanje elektroomrežja v Trbovljah

Znatna sredstva za ureditev napeliav
V povojnih letih je bilo stanje 

električnega omrežja v Trbovljah 
»elo kritično zaradi njegove za
starelosti in transfermatortirih po
staj, ki so bale v času gradnje pred
videne samo za razsvetljavo in 

nekaj maloštevilnih motorjev. Pod
jetje Elefctro-Trbovije je tedaj raz- 

j polagale e tremi transformaiorski- 
{ mi postajami in le s oca 10 kilome- 
.* tri omrežja za zalaganje potrošni

kov električne energije ob glavni 
cesti. Vsa rudniška naselja je rud
nik napajal z električno energije 
s svojim lastnim omrežjem, katere 
prav tako ni bilo dimenzionirano 
tako, da bi lahko preneslo nara
ščajoč odjem električnega toka. 
Velik porast industrije v kraju,

večje število prebivalstva, elektri
fikacija gospodinjstva z raznimi 
aparati in stroji ter naraščajoče 
število motorjev v najrazličnejših 
industrijskih podjetijh pa je nuj
no terjalo rekonstrukcijo in okre
pitev dotedanjega električnega na
pajalnega omrežja.

Tako je podjetje Elektro-Trbov- 
Ije v naslednjih dveh letih napravi
lo perspektivni načrt obnove oz. 
okrepitve napajalnih električnih 
vodov v Trbovljah.

Tako se med drugim dokončava jo 
dela v razdelilni transformatorski 
postaji (RTF) za 35/10 kV. Ta po
staja je bila pred leti zgrajena za
radi težavne energetske situacije v 
kraju. Zaradi pomanjkanja večjih 
finančnih sredstev je bila dograje
na samo delno, toliko, da je zače

la obratovati. Za dkančanjo še po
trebnih del oz. ca dokončno iz
gradnjo RTP je bile treba še 64 
milijonov din, katerih del se bo 
finansiral letos.

Druga RTP, ki je tudi v načrtu, 
se bo gradila v Gabrskem in bo 
potrebna za napajanje projektirane 
nove tovarne pol vodnikov, pa tudi 
za razbremenitev krožnega 16 kV 
voda, ki je že polno obremenjen.

V načrtu izdelave je predviden 
projekt delne preložitve daljnovo
da 35 kV Trbovlje—Podlog (Savinj
ska dolina), ki se bo nad Katarino 
odcepil in usmeril preko mesta Tr
bovlje ter potekal preko nove RTP 
v Gabrskem in preko že obstoječe 
RTP v Trbovljah (pri Lukmarju) v 
trboveljsko termoelektrarno. S tem 
bo zasi gumno dvostransko napa
janje Trbovelj z električnim to
kom, po eni strani iz termoelek
trarne v kraju, ob potrebi pa iz 
RTP v Podlogu. To bo stalo cca 
21 milijonov din. Izgradnja RTP 
v Gabrskem In preusmeritev dalj
novoda se bo izvedla v letu 1963.

Med ostalimi deli je predvidena 
ureditev in oearikanje 35 kV dalj
novodov, ki sedaj potekajo mimo 
RTP Trbovlje, ki pa naj bi poteka
li skozi to postajo. Do sedaj je 
večino teh daljnovodov upravljala 
TE Trbovlje, v bodoče pa naj bi 
bil manipulativni center v RTP Tr
bovlje. Ta rekonstrukcija in ozan- 
kanje bilo stalo cca 10 milijonov 
dih.

Nadaljnje 4 milijone din bo sta
la okrepitev daljnovoda 10 kV Tr
bovlje (sistem I). Ta daljnovod po
teka levo, po obronkih trboveljske 
doline, preko Kleka in se zdru
ži z desnim sistemom II. Ta se 
okrepi zaradi preobremenitve.

Program del pa obsega ureditev 
napajanja Dobovca, Podkuma, Poi- 
šnika, Dol, KonjSce in Kuma z 
električno energijo. Tudi to se ure
di preko RTP Trbovlje, kateri kra
ji so se do sedaj napajali iz TE 
Trbovlje preko rudniških naprav 
v Savskem črpališču. S temi deli bi 
se hkrati uredilo napajanje vseh 
teh področij, kjer bodo prišli iz na
petosti 3 kV na napetost 16 kV. 
Ta dela so preračunana na cca 8 
milijonov din.

Sama železniška postaja Trbov
lje se sedaj napaja iz svoje trans

formatorske postaje, vsa okolica pa 
po Cementarni- Zato se je zgradi
la nova trameformatomdea postaja 
ob Kolodvor*! cesti za 16/04 kV, 
ki bo z visokonapetostnim priklju
čkom iz Bovškega napajala želez
niško postajo tn vso bližnjo oko
lico.

S tem se bo ves proces napaja
nja popolnoma ločil od cemen taj
niških energetskih naprav, stroški 
bi pa znašali fl milijonov din.

Se letos se bo uredila javna raz
svetljava na cesti od Sušnika do že
lezniške postaje, za kar bo treba 
nadaljnih 6 milijonov din. Tako bo 
nova cesta na tem sektorju Trbo
velj dobila moderno javno raz

svetljavo.
Elektro-Trbovlje pa ne bo ostalo 

samo pri teh delih. Uredilo bo niz
konapetostno omrežje kamnolom 
Vasle — Bevško — Fabjan — Klek, 
od klavnice do Pušnika; od Zupe 
do Matice na Dobovcu; od Parti
zanskega vrha — Čebine — Rnezdol
— Podmeja; omrežje okolice oseb
nega kolodvora ter Cesta ob želez
nici do Prapreškega grabna; po
pravilo cestne razsvetljave Bevško
— Žabjek; popravilo daljnovoda 
19 kV Škofja riža - Zupa, popra
vilo nekaterih transformatorskih 
postaj in popravilo omrežja glede 
na varnost odjemalcev široke po
trošnje, popravilo hišnih priključ
kov in nizkonapetostnih križanj s ptt 
linijami, cestami in daljnovodi v 
skupnem znesku 11 milijonov din.

Za vse te ureditve in popravila, 
ki se bode izvršila v letih 1962

— 1963, bo potrebne 187 milijonov 
din.

Pa tudi večja trboveljska indu
strijska podjetja imajo v načrtu več 
zadevnih investicij. Tako se bo rud
niška žaga, ki se je doslej napaja
la iz Cementarne, priključila na 
visokonapetostni vod iz RTP Tr
bovlje.

Z rekonstrukcijo Cementarne se 
bo le-ta preorientirala oz. priklju
čila na daljnovod 35 kV TE Trbov
lje - RTP Trbovlje take, da bo Ce
mentarni zagotovljeno dvostranske 
napajanje z elefctr. energijo. Mi
mo tega si bo Cementarna zgra
dila za svoje potrebe v Retju po
seben 3 kV daljnovod iz svoje 
lastne RTP, s čimer se bo popolno
ma osamosvojila v tem pog"eiu 
od Rudnika. Prav take bo potreb
no, da se tudi STT loči od Rud
nika, ki se še delQO napaja iz rud
niške transformatorske postaje, a 
tem, da zgradi transformatorsko po
stajo II.

V obrat bo spomladi izročena 
transformatorska postaja Vasle z 
napajalnim vodom, ki poteka iz 
RTP. To izgradnjo je finansirala 
Cementarna iz svojih sredstev za 
naprave v kamnolomu Vasle.

S tem poročilom hoče pod"etje 
Elektro-Trbovlje vsaj delno prika
zati, koliko naporov bo še treba 
da se uredi oziroma okrepi elek'rič- 
no napajalno omrežje v Trbovl ah 
in zagotovi občanom prepotrebno 
električno energijo brez motenj in 
zastojev.

VK - S ZA trgovski center
Edino sodobno, tako po notranji 

ureditvi kot arhitektonsko, urejeno 
malo večje trgovsko središče je v 
Trbovljah samo eno, in sicer Vele
blagovnica pri pošti. Vsi ostali tr
govinski lokali v naši komuni so 
že stari in ne ustrezajo več tako 
potrebam kot željam kupcev. Mimo 
tega pa so tudi zelo veliki izdatki 
pri vzdrževanju in popravljanju teh 
lokalov. Po drugi strani je pa tudi 
nujno, da ima mesto, kot so Trbov
lje, in ki ga urbanistično urejujejo, 
da ima neko večje trgovsko-po

slovno sodobno urejeno središče.

„Zasavčani“ so lahko ponosni
Nedavno soboto je zabavna sek

cija društva Svobode — Zasavje v 
T rbovljah priredila celovečerni 
koncert pod naslovom »Za vsako
gar nekaj-. Lepaki, ki so vabili na 
to prireditev, so bdi skromni, a 
lepi ui so v vseh bralcih vzbujali 
radovednost» v samih »Zasavčanih< 
pa vznemirjenost: kaj bo?

In vsakdo, ki je zvečer stopil v 
društvero dverano, je bil prijetno 
iznenaien, saj so se že ob začetku 
začeli prelivati ubrani glasovi 
muzike in petje nepoznanih pevcev 
izza zavese v dvorano, kakor spo
mladansko sonce skozi megleno ko
preno, toplo, prijetno, sveže. Za- 
s xv čtrnom se je prvič predstavil 
nihov domač ansambel, ki ima 
pred seboj se lepo bodočnost.

Vodja ansambla je tov. Tine Je
len, ki je s svojim velikim znanjem 
harmonije odlično aranžiral skladbe 
za ta večer. Razen tega pa vztramo 
prenaša svoje znanje na ostale, ki 
so vsi marljivi. So namreč sami 
mladi začetniki, ki so zdaj prvič 
javno nastopili. Dosegli so lep 
uspeh. Nič zato, če je bilo tu in 
tam kaj spodrsljajev. Če ne bi 
igrali, jih ne bi bilo. Vsi člani an
sambla pa vedo, da bodo z nadalj
njimi vztrainimi va:ami pod skrbno 
in veščo roko svojega vodje vse 
manjkajoče še popravili in izbolj
šali. Seveda je pri začetnikih bo
trovala trema.

Nad vse so Zasavčani lahko po
nosni na svoje pevce. -Ti si naša 
nada!- je dejal predsednik društva

pevki Julclei, ki je najbolj navdu
šila poslušalce zraven harmonikarja 
Francija. Tega ni rekel zaman, saj ■ 
je zapela znano pesem »O sole mio• 
tako občuteno, tako dovršeno, s 
tako čisto in lepo izgovorjavo, da 
ji lahko samo čestitamo in ii že
limo še mnogo uspehov. Tudi pev
cem je treba izreči priznanje, ki 
jim bo še m še treba nadaljnjih vaj.

Vsi imajo obilo poguma, vztraj
nosti in volje. Led ie prebit. Iz teh 
ljudi se bo razvil res kvaliteten 
ansambel, na katerega bo društvo 
lahko ponosno. Zato na> društvo y 
zda\, ko smo videli, kakšno za
kladnico ima v svojih vrstah, ne 
skopari s sredstvi, saj bo za instru
mente vložen denar bogato po
vrnjen.

Po regionalnem planu razvoja 
trgovine v naši komuni je predvi
den tak trgovinski center na seda
njem prostoru tržnice ,ki bo po svo
jem namenu zamenjal oziroma do
polnil sedanjo tržnico — tržni pro
stor. Načrti za ta objekt so že z?o» 
tovljeni. V tem centru bodo pro to
ri za: delikateso, za prodajo mesnih 
izdelkov, mleka, sadja in zelen-'ave, 
samopostrežna trgovina, lokal za 
gospodinjske potrebščine, kniigana 
in papirnica, steklar itd. Skra ka, 
tu ee bo dobilo vse, kar se potre
buje od gospodinjskih potrebščin do 
industrijskih stvari, ker bodo tu 
verjetno tudi industrijske posloval
nice.

V trgovsko - upravnem centru bo 
približno 2200 kv. metrov prodaj
nega prostora, kar bo vsekakor 
ustrezalo vsem potrebam potrošni
kov. Predračunska vrednost nove
ga objekta je ocenjena na oko': 30 
milijonov dinarjev. Investitor ;e 
sklad za zidanje stanovanjski'.] ’ iš 
kot soinvestitorji pa nas*oeao: 
ObLO Trbovlje, trgovski pol etji 
»Železnina« in 1. junij, Dalma‘im-' 
*a klet. Steklar Celje, Mesno pod
jetje Trbovlje, Mladinska kn:iga 
ter predrt 3 eno Varteks in Peko. Z 
gradnjo bodo verjetno pričeli sredi 
leta — avgusta meseca.

Da bi se pa lahko uresničil ta 
na "rt. bodo morali podreti sedanio 
tržnico, ki jo bodo prenesli ,na Pro
stor med Jerebom in Vozlom. Nova 
tržnica bo zgotovljena do avgurta. 
Porušiti pa bodo morali še dve sta
novanjski hiši ter opraviti dela na 
regulaciji Trboveljščice.

Dela r>a trgovsko-urravnem sre
di "v oz'roma zm-rtb: naj bi bila 
dokončana do sredine leta 1964.



Postavitev novega kotla...
Problema, ki se stalno pojavljata, sta prašen j e Za

savske doline in onesnaženje reke Save. Trboveljska 
Elektrarna je storila odločne korake glede prašen j a in 
bo še letos pričela s postavitvijo novega kotla.

Do leta 1956 je bila Elektrarna 
Trbovlje največja termoelektrarna 
v Jugoslaviji. Njena instalirana 
moč je znašala 36,5 MW. V za
četku leta 1956 se je povečala 
njena instalirana moč na 56,5 MW, 
kar je tudi dokončno možna po
večava kapacitet termoelektrarne 
v Trbovljah glede na sedanje pa
rametre pare in tudi glede na 
lokacijo, kjer se je leta 1914 ta 
elektrarna gradila.

Za povečanje zmogljivosti seda
nje elektrarne je važno vprašanje 
razpoložljivih količin premogove
ga prahu iz rudnikov v Zasavju. 
Da bo možno konkurirati vsaj 
starejšim elektrarnam pri nas, ne 
uuo'tavajoč nove, moderne termo- 
e jlframe, zgrajene po osvobo
ditvi. bo treba doseči in izbolj
ša'! izkoristek obstoječih ener
getskih naprav v elektrarni.

S postavitvijo novega, moder
nega kotla, z nekoliko večjo ka
paciteto od sedanjega, in uvedbo 
reeenerativnega gretja napajalne 
vode bo možno fo doseči. Tako se 
bo tedaj lahko obratovalo tudi z 
os‘a!ima dvema kotloma z nor- 
me’no trajno zmogljivostjo, kar 
bo znatno vplivalo na znižanje 
s-eeifične porabe energije na 
kWh oziroma bo omogočilo racio
nalnejšo izkoriščanje obstoječih 
zalog premoga.

Proizvodnja električne energije 
je dosegla v letu 1961 naj višjo 
proizvodnjo električne energije, 
odkar obstaja Elektrarna Trbov
lje, in sicer 263 milijonov kWh.

Urbanistično
Da bi mogli uspešno reševati ne

šteto problemov, ki jih iz dneva 
v dan postavlja pred nas življenje, 
da bi končno prišli do ustreznih re
zultatov in da bi mogli sproti za- 
čk*~ ,:ti nenehnim zahtevam po 
grj oenem prostoru, je bilo nuj
no in edino umestno, da smo pri
čel: s študijem zasavske regije, s 
planiranjem generalnega načrta in 
z z elavo parcialnih zazidalnih na
črtov.

Rc-gionalni študij nam je potre
ben zato, da bomo spoznali vse 
faktorje, ki so do sedaj oblikovali 
življenje zasavskega regionalnega 
prostora, in se seznanili z vsemi ti
stimi socialnimi^, tehničnimi in eko
nomskimi silnicami, Iti bodo v pri
hodnosti še vplivale na nadaljnji 
razvoj in medsebojni odnos mest 
ter pokrajine v tem delu Slovenije. 
Rezultate, ki nam jih bodo pri
nce regionalne analize, bomo lah
ko koristno uporabili pri general
nem planiranju zasavskih mest in 
Tri-ovdj kot centra regi ona.

Gotovo je ,da bodo že obstoječe 
višje mestne funkcije upravnega, 
gospodarskega, kulturnega in soci
alnega značaja, ohranjale kraju ta 
primat, vedno ugodnejše prometne 
zveze pa še stopnjevale. Neugodna 
terenska konfiguracija ne more za
nikati centralnosti Trbovelj. V ge
neralnem načrtu želimo prezentira-

Pomen trboveljske elektrarne ▼
okviru ELES
V zvezi z zapraševanjem Za

savske doline po Elektrarni Tr
bovlje je bilo • vprašanju ž« 
toliko razprav, da se je podjetje 
odločilo za rešitev tega važnega 
problema. Kotel BORSIG za #91 
na uro, ki se bo zamenjal v elek
trarni, je izrabljen in zastarel ter 
ima za današnje prilike zelo slab 
izkoristek, namreč le 60 do 76 %, 
čeprav je bil grajen za kurjenje s 
premogovim prahom z dvema 
Kramerjevima mlinoma. Normal
no bi moral ta kotel doseči izko
ristek 80 •/«. Kljub temu, da se je 
v letu 1946 priključil temu kotlu 
novo zgrajeni elektrofilter na 
novi dimnik v višini 116 metrov, 
ki je bil zgrajen leta 1942, se je 
zapraševanje krajev vzdolž Save 
le delno izboljšalo. Elektrofiltri 
niso lovili čistih saj, ki se pora
jajo zaradi nepopolnega izgoreva
nja premogovega prahu pri tem 
kotlu. To vprašanje je podjetje 
hotelo rešiti 1954. leta z naročilom 
tretjega PAUKER kotla za 125 ton 
na uro in s tem rešiti tudi vpra
šanje kotla BORSIG za 60 t na 
uro. Toda z vsem tem niso bile 
dosežene bistvene spremembe. 
Leta 1957 je bil izdelan investi
cijski program za rekonstrukcije 
kotla BORSIG za M Vh. Za ure
ditev tega vprašanja je bilo izde
lano več variant. Investicijski 
program je dokončno izdelan za 
zamenjavo obstoječega kotla z 
novim kotlom zmogljivosti 60 ton 
pare na uro. V programu je preti

ti izsledke regionalnih »aziekav, mi
mo tega pa vnesti, racionalno er- 
ganizacijo v sedanjo kaotično in 
brezoblične množico objektov in 
komunikacij, da M tako deli ve
čini, če že ne vsem prebivalcem, 
možnost enakovrednega bivanja ter 
dela in ljudem nudili prilike za 
duševno in fizične rekreacije.

Jasno je ,da tega cilja ni mogoče 
doseči naenkrat (generalni) načrti 
morajo zajeti dobo 36 let). Brez
perspektivne izgradnje in subjek
tivno pesimistično gledanje na rast 
mesta, monopolni položaj rudnika ter 
pomanjkanje kakršnega koli kolek
tivnega duha pri reševanju urbani
stičnih problemov se zapustili kaj 
žalostno dediščino, ki je ne bo mo
goče v kratkem času in brez bo
lečin sanirati.

Z generalnim načrtom želimo po
kazati, da je tudi v neugodnih 
geografskih in geoloških prilikah 
možno ustvariti sodobno in mo
derno urejeno mesto, z diferenci
ranimi površinami, industrijskimi 
conami, urejenimi stanovanjskimi 
soseskami, centrom, organiziranim 
prometom, parki, zelenicami itd. 
Poiskati hočemo maksimalne mož
nosti, ki eo dane v dolini Trbovcij- 
ščice, in iz njih rekapitulirati ob
seg bodočega razvoja na kompara
ciji z gospodarskimi, demografski
mi, prometnimi in drugimi anali-

videno, da se demontira izrabljeni 
kotel in da ee na isti prostor po
stavi nov kotel. Za zamenjavo je 
izbran kotel za nekoliko večjo 
zmogljivost, ker je potrebna do
ločena rezerva v hotelski kapaci
teti, predvsem še glede na tovar
no zidakov iz el aktrof litrskega 
pepela in za predvideno ogreva
nje rekonstruirane separacije Rud
nika Trbovlje—Hrastnik.

Ob povečanju kapacitete novega 
kotla je predvidene tudi poveča
nje elektrofiltra za čiščenje dim
nih plinov, da ee tako vprašanje 
prašen j a v Zasavski dolini vsaj 
delno reši.

Program je izdelan tako, da ga 
bo mogoče izvajati v posameznih 
etapah ter znašajo končni stroški 
pa investicijskem programu 1 mi
lijardo 117 milijonov 680 tisoč di
narjev. Investicijski znesek je 
predviden iz lastnih sredstev, ra
čuna ee pa tudi na pomoč Elek
trogospodarske skupnosti Sloveni
je. Novi kotel bo možno postaviti 
v roku dveh let od podpisa po
godbe. Predvideno je. da bi novi 
kotel zač.el obratovati v letu 1964.

Z zamenjavo starega kotla za 
60 t/h in vgraditvijo novega kotla 
zmogljivosti 80 t/h bo odpravljeno 
tudi zapraševanje krajev vzdolž 
Save, ker be tedaj dovolj pare na 
razpolago in bosta ostala dva 
kotla obratovala pr; polni ebte- 
žitvi elektrarne le s svojo nor
malno trajne zmogljivostjo.

S tem ee bo znatno izboljšalo 
delovanje elektrofiltrov, ki izlo
čajo pri sedanjem režimu obrato
vanja cca 75 do 80 % pepela. V 
študiju se nadalje izboljšave 
sedanjih el ektrofil trških naprav 
po izkušnjah, ki so jih dosegli pri 
obratovanju novejših termoelek-

zami. Izvajanje zaključkov zgolj 
na osnovi gospodarskih planov in 
drugih pokazateljev se je pri nas 
izkazalo kot pomanjkljivo, ker eo 
ti pokazatelji netočni in spremenlji
vi. Stanovanjske izgradnje in go
spodarskega razvoja ne moremo 
ustaviti ds takrat, ko bi bila slika 
razveja Trbovelj že povsem jasna. 
Za zadostitev tekočih potreb, za iz
delave zazidalnih načrtov je bila na 
osnovi obstoječega stanja, geograf
skih in geoloških prilik m na »no
vi prometne sheme izdelana skica 
coningov, kot osnova za detajlne 
obravnavo posameznih kompleksov 
po splošnih urbanističnih principih, 
e posebno izbranimi indiferentnimi 
lokacijami, ki ne morejo imeti no
benega vpliva na rezultate raziskav 
generalnega načrta ali regionalnih 
študijev. Kot vodilne elemente pri 
načrtovanju smo osvojili coning, 
možnost zaključene in dokončne 
ureditve lege na začetku planske
ga razvoja Trbovelj, kjer je mož
ne graditi postopoma tudi vse ko
munalne instalacije.

Po opisani poti načrtovanja na
meravamo izdelati za Trbovlje ti
ste nujne osnove, ki eo potrebne 
vsakemu mestu kot ogledalo nje
govih sposobnosti in značaja, da ee 
zagotovi emotm in planiran razvoj 
ter pravdno mesto in sloga med so
sedi.

tram in podobnih objektov. Vse 
to in še razne druge izboljšave in 
izpopolnitve bodo dokončno rešile 
problem zapraševanja Zasavske 
doline in okolice elektrarne.

Vprašanje onesnaženja reke
Save
Drug problem — onesnaženje 

Save — je bolj pereče vprašanje. 
Da bi se ta problem vsaj delno 
rešil, je bila tik ob Elektrarni 
Trbovlje zgrajena tovarna zida
kov iz elektroflitrskega pepela, Id 
ee v tovarni uporablja kot surovi
na za izdelavo zidakov. Za poooi- 
no odpravo onesnaženja reke Save 
je pa še več možnosti, in sicer:

Na levem bregu Save naj bi se 
zgradi" 1 usedalni bazeni, v katere 
bi se po posebnem kanalu odjav
ljala pepel in žlindra. Usedlina 
bazenov bi se periodično praznila 
ih nalagala v železniške vagone 
ter služila za zasipavanje raznih 
kotlin ob železhiški progi.

Ti odpadki bi se nadalje po po
sebnih cevovodih hidravlično tran
sportirali na Rudnik Trb~v!je- 
H rastni k in tamkaj uporabili za 
zasipavanje edkopnih prazn n v 
jamah. Povečale bi se tudi količi
ne pepela in žlindre za izdelova
nje zidne opeke in drugih gradbe
nih elementov.

Problem kopičenja pepela in 
žlindre je vprašanje vseh večjih 
termoelektrarn in drugih kalorič
nih objektov z veliko uporabe 
premoga. Povsod ee s tem vpra
šanjem ubadajo, vendar je težko 
rešljivo. To"terja namreč velika 
investicijska sredstva in tudi 
transportira n je odpadkov iz ne
posredne bližine elektrarn na 
mesto, kjer ti odpadki ne bi bili 
nikomur v nadlego.

To vprašanje bo ostalo še nekaj 
časa era izmed važnih nalog, ki 
jo bo Elektrarna TrbovVe skušala 
zadovoljivo reši‘!

. ir

UREDITEV PARKA NA TRGU
REVOLUCIJE V TRBOVLJAH
V zadnjih letih so v središču 

Trbovelj velike gradili, tako da 
se je Trg revolucije popolnoma 
spremenil. Teda vse nove stavbe v 
strogem središču mesta eo nekaaa 
osamljene in nso harmonično po
vezane med seboj. Tu manjka 
namreč še lepo urejen nasad *H 
park. Pred Blagovnico in pod njo 
so zasadili nekaj lepotičneva gr
mičevja, prazen pa je es#al še 
prostor pred Narodno banko. Prav 
tako prazen je tudi prostor pred 
spomenikom Revolucije pri re
stavraciji.

Zadnie dni februarja se pa de
lavci trboveljske Komunale začeli 
urejati park okoli poslopja Narod
ne banke, tako da bo ta prostor 
prikupnejši. Najprej bodo uredHt 
prostor okoli same ranke, a poz
neje še prostor do ceste.

Na pobude LO bodo končno ure
dili tudi prostor ob sporne«-:lem 
Revolucije. Ob njegovem vznožju 
bodo zasadili cvetje in okr**u»
grmičevje. Umestno bi pa bile. če 
bi uredili tudi razsvetljave okrog 

spomenika. — ek

planiranfe v TrbevUdi



NOVICE
S KLEKA

Kar pridni so delavci pri širjenju in urejanju ceste ]

RAZPRAVA O GOSPODARSKIH
PROBLEMIH
V klubu prosvetnega društva 

►Tončke Čečeve« na Kleku se več
krat zberejo v okviru SZDL, kjer 
razpravljajo o raznih krajevnih 
vprašanjih. Teh sestankov se pa 
udeležujejo samo nekateri, ni pa 
fjgHh ki bi jim bilo to v korist. V 
zadnjem času so na Kleku dobili 
tudi telefon. Zasluga, da ga imajo, 
gre krajevnemu odboru gasilskega 
društva in ostalim, ki so pomagali 
do izvršitve tega načrta. Nadalje 
ure ju jelo temeljito tudi pešpot iz 
Glotmšaka na Klek. Za sedaj je 
ekončan samo del poti, ko pa bo 
natopilo lepše vreme, bodo s tem 
delom nadaljevali.

Na sestanku so se tudi pogovorili, 
kaj storiti, da se prepreči plaz, ki 
je odtrgal že dobršen del poti proti 
Goropevškemu naselju. Sklenili so 
tudi, da se ohstoieča pešpot skozi 
sredino vasi (od Žagarja do Kra
marja) zapre za vsa motorna vo
zila.

CESTNA RAZSVETLJAVA NA
KLEKU
Na večer pred Novim letom je na 

Kleku zasvetila cestna razsvetljava. 
Manjka sicer še nekaj luči, ki jih 
bo naročil krajevni odbor. Pereč 
problem na Kleku je pa čedalje 
slabša napetost električnega toka . 
zaradi preobremenitve žic. Sklenili 
so zaprositi, da bi vas Klek dobila 
svojo transformatorsko postajo.

NA KLEKU SI ŽELE
AVTOBUSNI PROMET

predelu uredil avtobusni promet, 
namreč skozi Klek do Čebin m 
nazaj. Potniki bi bili v glavnem 
ljudje, ki hodijo v službo, in šolarji, 
ki morajo vsakodnevno pešačiti tudi 
po deset in še več kilometrov s 
Partizanskega vrha in Čebin v 
Trbovlje in nazaj.

SKRB ZA ČLANE
ZVEZE BORCEV
Na nedavnem občnem zboru na 

Kleku so člani Zveze borcev NOV 
razpravljali o gradnji hišice za od
dih članov ZB NOV. Tako namera
vajo v Dolenjskih Toplicah zgraditi 
hišico s kapaciteto osem postelj, v 
kateri se bodo lahko nastanili 
zdravljenja potrebni ljudje s Kleka 
in okolice. Ugotovili so namreč, da 
je najmanj 30% bivših borcev in 
aktivistov bolnih in da pridejo v 
poštev za zdravljenje po eden ali 
dva. Občani na Kleku so se zelo 
zavzeli za to ureditev. .

KAJ DELAJO GASILCI
Gasilci na Kleku so pomagali pri 

gradnji telefonske napeljave v nji
hovo vas, udeležujejo se pa tudi 
pridno gasilskih vaj. Gasilsko 
društvo ima tudi svojo pionirsko 
desetino. Zelja teh gasilcev je, da 
bi dobili motorno prevozno sred
stvo za gasilsko motorko in moštvo, 
ker vprežni voz, ki ga imajo v ta 
namen, ne ustreza več današnjim 
potrebam — v danem primeru je pa 
potrebna hitra intervencija gasilcev.

PISANO DELO PROSVETNEGA
DRUŠTVA
Klub prosvetnega društva na 

Kleku stalno dela. Tamkaj imajo 
televizor, radio, knjižnico, časopise,

revije in šah ter drugo kar pri
pomore, da je njihova dejavnost 
čimbolj pisana. So pa delavni tudi 
na drugih področjih. Vedno pri
pravljajo razne prireditve in pro
slavi. Tako so sedaj priredili lepo 
proslavo za 8. marec, pripravili so 
pa tudi dve gledališki igri. Delajo 
nadalje na programu klubskega 
večera in revije, ki bo v aprilu v 
Delavskem domu v Trbovljah.

POSTAJA ZA PRVO
POMOČ
V decembru in januarju je Bde

či križ na Kleku priredil tečaj za 
prvo pomoč. Zdaj pa nameravajo 
na Kleku postaviti postajo za pr
vo pomoč.

STRELSKA DRUŽINA
JE ZAŽIVELA
Strelska družina ►Tončke Čeče

ve« na Kleku je ponovno zaživela. 
V odboru so se zbrali mladi ljud
je, Sani pa pridno vadijo in so 
pred kratkim izvedli medčlarnsko 
tekmovanje.

TAKO NA KLEKU NE MORE 1 
ITI VEC DALJE... 1
Vse kulturno in ostalo družabno 

življenje na Kleku se danes raz
vija v na pol dograjenem domu 
»Tončke Čečeve«. Treba bo resno 
misliti tudi na to, da se za pisano 
in živahno dejavnost raznih organi
zacij na Kleku dokončno dogradi 
tamkajšnji prosvetni dom.

VALENTIN OSREDKAR JE 
PATENTIRAL CEVNE JAMSKE 
STOJKE
Trboveljčan Valentin Osredkar, 

izumitelj raznih izdelkov, je med 
drugim dal patentirati tudi svoje 
izume, in sicer cevne jamske stoj
ke tipa »Valent I« in »Valent II«, 
nadalje svoj stropnik. Vse te stojke 
in stropnike je Strojna tovarna že 
izdelovala in z njimi oskrbovala do
mače rudnike, pošiljala pa jih je 
tudi že v druge države, tako na pri
mer na Poljsko in v Madžarsko.

Delavski svet tovarne je raz rav- 
Ijal o odkupu patentov od Valen
tina Osredkarja in o vprašanju na
pravil ustrezne zaključke gled-c do
delitve nagrade za izume, kakor to 
predpisuje zadevna uredba.

LETOS V NOVE PROSTORE
Problem, s katerim se je vrsto 

let ubadal delovni kolektiv »Ta
petništva« iz Trbovelj, so bili* 
obratni prostori. V lanskem letu 
je kolektiv dobil pet od 17 mili
jonov din, odobrenih za graditev 
poslopja za delavnice. Sedaj Ima 
namreč podjetje delavnice raz
metane po vseh Trbovljah, kar 
zelo obremenjuje materialne iz
datke in zmanjšuje tudi delovni 
učinek. Že lansko leto je bilo po
slopje dograjeno, a so morali za
radi nezadostnih finančnih sred
stev z nadaljnjimi še potrebnimi 
deli v poslopju prenehati.

Sedaj bodo s temi deli nadalje
vali. Opraviti je treba še mizarska 
dela. Ko bodo ta »končana, se bo 
kolektiv lahko vselil v nove de
lovne prostore, kjer bodo imeli 
tudi skladišče. Verjetno se bodo 
v nove prostore preselili že me
ča maja.

Klečani in okoličani si že dalj

Pred kratkim je Komunalna banka Trbovlje praznovala petletnico delovanja 
pod novimi pogoji, na sliki sedež KB Trbovlje



Našel sem dvokolo. — Alojz 
Mrežaf, Trb' Nasipi 8.

Dva Hpleanea in gumi voz za
pravljivček prodamo. Interesenti 
si konje in voz lahko ogledajo v 
nedeljo, 25. marca, v zdravilišču 
Cateške Toplice pri Brežicah.

Dve osebi brez otrok iščeta sta
novanje kjerkoli. — Alojzija Ka
čič, Zidani most 21.

vre lrsl.V.ke iv, da
bo obvezno cepljenje psov v 
sredo, 21. marca, in v četrtek, 
22. marca, od 8. do 11. ure v klav
nici.

ObLO Trbovlje

Imetniki orožnega lista!
Veljavnost orožnih listov za 

leto 1982/63 se podaljšuje na tu
kajšnjem oddelku od 15. 3. 1962 v 
Uradnih urah od 7. de 14. S seboj 
prinesite državne kolke v vred

nosti 650 din ter potrdilo o član
stvu v lovski družini, v kolikor se 
nanaša to na lovce.

Iz pisarne ObLO Trbovlje

POJASNILO
V prvi številki »LITIJSKE KO

MUNE« se nam je vrinilo nekaj 
neljubih napak. Na prvi strani se 
je v pregled vsebine vrinila napa
ka in bi morala izpasti napoved 
članov Poskusna farma ovac in 
Nedograjena šola v Šmartnem, na 
drugi strani je bil pod nedograje
no šolo v Šmartnem objavljen na
pačen podpis, pravilen naslov 
članka na drugi strani zgoraj bi 
se pa moral glasiti: Vloga ObK ZK 
v družbeno političnem življenju 
komune. Bralce in Litijane pro
simo, da oprostijo to neljubo po
moto. — Uredništvo

Razglas
Dne 29. marca 1962 bo eb 8. uri 

pred hišo št. 6 v Radečah javna 
dražba hiše št. 6 Z drvarnico in 
pritiklinami na paro. št. 162, vpi
sana na splošno ljudsko premože
nje v upravi občine Hrastnik, vi. 
št. 376 k. o. Radeče. Cenilna vred
nost je 500.000 din.

Dražbeni pogoji so objavljeni na 
Krajevnem uradu Radeče.

OBVESTILO ZAVAROVANCEM IZ ZAGORJA
Okrajni zavod za socialno zavarovanje Ljubljana, podružnica 

Zagorje ob Savi, obvešča ves zavarovance, da v četrtek in petek, 
15. in 16. marca, ne bo posloval za stranke, zaradi preselitve v 
nove prostore.

Od sobote, 17. marca 1962, posluje OZSZ Ljubljana, podruž
nica Zagorje v novih prostorih v stolpnici (nebotičnik) v 1. nad
stropju.

Iskreno se zahvaljuje za po
žrtvovalnost in pomoč na doma ob 
priliki nezgode dr. Krambergerju, 
za ves trud dr. Kersteinu, sestri 
Reziki ter ostalemu strežnemu 
osebju internega oddelka Splošne 
bolnice Trbovlje
bolnice TVbovtje - družina Bricelj

Dežurna služba zdravnikov t 
Trbovljah
15. marca
16. marca
17. marca
18. marca
19. marca
20. marca
21. marca
22. marca

, dr. Komoroweky 
. dr. Drnovšek 
dr. Komoroweky 
dr. Komorowsky 
dr. Kramberger 
dr. Južnič 
dr. Komorowsky 
dr. Drnovšek

Nesreče

Kino »Svoboda H« Trbovlje: J
18. do 19. marca angleški film 
»Liga gentlemenov«; 20. in 21. ; 
marca angleški W film »Podaj 
roko hudiču«.

Kino »Svoboda H« v Hrastniku: 
15. marca ameriški film »Beg v 
verigah«; 17. do 19. marca franc, 
film »Hirošima, ljubezen moja«; 
18. marca češki zabavni film — 
matineja ob 10. »Pokorno jav
ljam«; 21, in 22. marca francoski 
W film »Prevaranti«.

Kino Šmartno pri Litiji: 15. marca 
italijanski film »Zapeljivec«; 
17. in 18. marca francoski cin. 
film »Tisti, ki mera umreti«; 21. 
in 22. marca jugoslovanski film 
»V mreži«.

Poživiti dramsko dejavnost
Od prvega posvetovanja reži- mnenja še ne more izreči. - Jev- 

serjev, ki je bilo v začetku febru- rdčani so doma že dvakrat igrali

Upravni odbor Občinskega sklada za zidanje stanovanjskih 
hiš Trbovlje

RAZPISUJE
na podlagi pravil sklada ln določil zakona o financiranju 

gradnje stanovanj (Uradni list FLRJ, št. 47/59)
NATEČAJ

za najetje posojila Iz sklada za zidanje stanovanjskih hiš 
Interesenti lahko dobijo Iz sklada za zidanje stanovanjskih 

hiš občine Trbovlje posojilo za odkup novozgrajenih stanovanj 
ln gradnjo ali dovršitev stanovanj pod naslednjimi pogoji:
1. Ponudnik mora prispevati h gradnji kot svoj delež lastna sred

stva v višini najmanj 50 odstotkov investicijske vrednosti sta
novanja oziroma objekta.

2. Obrestna mera znaša 2 odstotka.
3. Posojilo se daje na naslednje odplačilne roke;

a) pod let jem za dobo 13 let,
b) ustanovam ln zavodom ta dobo 20 let,
c) p-lvatnikom za dobo do 20 let.

4. Varščino v višini 2 promila od zaprošene vsote morajo polo
žiti interesenti, ki so pravne osebe, na račun sklada. Varščina 
zapade v korist sklada, če Interesent odstopi od ponudbe.

3. Porotno, ki bo dano osebam v delovnem razmerju, se zava
ri’'c tnko, da ponudnik privoli na odtegovanje anuitet od me
sečnih prejemkov v korist sklada.

6. Posojilo se mora koristiti le za gradnjo na območju občine 
Trbovlje.

7. Ponudbo morajo ponudniki vložiti na obrazcu, ki ga Izda sklad, 
do 20. aprila 1962 v zaprti kuverti z označbo »Posojilo — po. 
nudba«.

8. O izidu natečaja bo upravni odbor sklada obvestil ponudnike 
z odločbami.

9. Prednost pri natečaju Imajo tisti, ki nudijo večjo obrestno 
mero In krajši odplačilni rok ter člani Zveze borcev.
Vsa nadaljnja pojasnila daje poslovna služba sklada za zida

nje stanovanjskih hiš Trbovlje.
Občinski sklad za zidanje stanovanjskih 

hiš Trbovlje

ZAGORJE
Ivan Joger, star 37 let, zaposlen 

pri Rudniku. — Pri prehodil po 
lestvi je padel z lestve in si po
škodoval leve nego.

Jože Gele, star 39 let, zaposlen 
pri IGM. — Pri nakladanju kam
na ra vozičke mu je preko 
vozička, ki je bil že skoraj poln, 
vrgel sodelavec kamen.

Pavle Kmetič, star 21 let, zaposlen 
v Klavnici. — Ko je zabodel te
leta se je to še zadnjič nerodno 
obrnilo ter ga brcnilo v roko, V 
kateri je držal nož, ter se je 
urezal v palec leve roke.

Vinko Jeretina, star 34 let, zapo
slen pri Rudniku. — Pri razpira
nju stropnika mu je padel drog 
na desno nogo.

Herman Fevše, star 52 let, zapo
slen pri Rudniku. — Pri vlačenji! 
polivke od sesalnih košev ga je 
železno vedro pritisnilo na palec 
leVe roke.

Jože Lenari, star 29 let, zaposlen 
pri Rudniku. — Pri transportu 
lesa skozi odprtino navzgor je 
sekira, s katero je vlekel les, 
njegovemu sodelavcu spodletela 
poškodovanec pa je bil spodaj ln 
pomagal potiskati les navzgor, 
nakar mu je les priletel na 
pnstaneč desne roke.

Ivan Gune, star 19 let, zaposlen 
pri SIC. — Pri spravilu železne
ga podporja ga je stojka pritis
nila na mezinec leve roke.

Alojz Jazbec, star 35 let, zaposlen 
pri Rudniku. — Pri kopanju S 
kopačo mu je odletel kos pre
moga v mezinec leve roke.

Viktor Zupan, star 19 let, zaposlen 
pri LIP. — Pri valjanju hloda s 
skladišča na voziček mu je spo
drsnilo in mu poškodovalo nogo.

Kino »Delavski dem« v Trbovljah: 
15. marca jugoslovanski film 
»Nebeški edred«; 16. do 19. mar
ca francoski cin. film »Potovanje 
z balonom«; 21. im 22. marca ja
ponsko-angleški film »Šampion 
In igralka«.

<ž£ž*dk

TRBOVLJE
Rojstva: Vekoslava Rajh, Trbov

lje — deklico; Terezija Drnovšek. 
Trbovlje — deklieo; Valburga 
Predovnik, Hrastnik — dečka; 
Ivanka Stefanec, Trbovlje, Trg 
svobode 22 — dečka; Ivanka Zu
pan, Jesenovo — dečka; Antonija 
Medvešek, Vrhe — deklico; Ma
rija Jan, Trbovlje — d klico; 
Erika Koetanjšek, Trbovlje - 
deklico; Terezija Bokal, Zagorje
— deklico; Anica Romih, Trbov
lje — deklico.

Porok ni bilo.
Smrti: Julijana Murn, roj. Janc, 

gospodinja iz Trbovelj — stara 
77 let; Marija Molk, roj. Firm, 
gospodinja iz Zagorja — stara 
80 let.

BREŽICE
Rojstva; Slaviea Kutarčič, Ključ 41
- deklico; Ana Hribar, Pavlova 
vas 1 — deklico; Ida Pacek, Vi- 
dem-Krško — deklieo; ona. Ne
mec, Videm-Krško, Kolodvorska 
6 — deklico; Jožefa Kiler, Veliki 
Trn T — deklieo; Angela Krošelj, 
Zdole 47 — dečka; Nevenka Zu- 
bak, Sp. Stari grad 16 — deklico; 
Štefanija Kužnik, Videm-Krško, 
Kolodvorska 5 — dečka; Frida 
Matjašič, Brežice, C. prvih bor
cev 1 — dve deklici; Marija 
Novšak, Arto 21 — dečka; Marica 
Hogač, Laduč — dečka.

Poroke: Borislav Sokol, uslužbe
nec JLA, Brežice, C. prvih bor
cev 39, in Silva Zrimšek, delav
ka, Ljubljana, Tržaška -6.

Smrti: Marija Kodeh, kmetovalka 
s Pianine 13 — stara 62 let; Neža 
Geč, upokojenka iz Brežic, C. 
bratov Miklavcev 25 — stara 
82 let.

HRASTNIK
Rojstva; Angela Obrez, gospodinja, 

Brdce 29 — dečka.
Porok ni bilo.
Smrti; Marija Učakar, uoeko'enka 

iz Uradnega 2 — stara 76 let; 
Jožežif Hadotin, upokojenec iz 
Hrastnika 79 — star 64 let.

SEVNICA
Rojstev (izven porodnišnice) ni 

bilo.
Poroke: Jože Mastnak, kmet s 

Pod vrha, in J'>' fa Fakin, de
lavka z Gornijh Orl; Franc 
Koštrin, delavec iz Ponikve, in 
Marija Mlakar, poljedelka s 
Studenca; Anton Majcen, usluž
benec iz Orehovega, in Ljudmila 
Vovčko, trg. pomočnica iz Sev
nice; Franc Racman, šofer iz 
Ljubljane, in Zofija Imperl, de
lavka iz Sevnice; Jože Prah, 
mizar iz Boštjana, in Marta 
Šeško, poljedelka z Ledine. 

Smrti: Franc Leben, železničar iz 
Šmarja — star 57 let; An& 
Racman, soc. podpiranka iz Dra
ženja — stara 77 let; Jožefa 
Glas, upokojenka z Ziganskega 
vrha — stara 73 let.

LITIJA
Sprememb v gibanju prebivalstva

ni bilo.
Iz Zagorja nisme prejeli poročila.

arja v Litiji, se je delo na dram
skem področju ponekod poživilo. 
Nekatera društva načrtno študi
rajo igre, ki jih bodo uprizarjala 
v okviru občinske revije. Izvede
nih bo najmanj pet do šest celo
večernih del. Vse premiere bo 
obiskala občinska dramska komi
sija, ki bo režiserjem in igralcem 
povedala svoje mnenje o uprizor
jenem delu in jim dala sugestije 
za izboljšanje predstav na gosto
vanjih drugod. Vsem igralskim 
skupinam bo občinski svet Svobod 
omogočil gostovanja po občini in 
delno kril stroške, če bo delovna 
primerni višini. K predstai»am 
bodo vabljeni tudi predstavniki 
okrajnega sveta Svobod, da se 
hkrati napravi izbira dramskih del 
iz občine Litije za okrajno dram
sko revijo.

Mimo dramske družine z Dol, ki 
je celovečerno delo naštudirala že 
v decembru in z njim trikrat go
stovala, so v Kostrevnici že igrali 
igro »Včeraj popoldne«. Kaker 
smo slišali, je bil obisk zelo velik 
in delo ustrezno izvedeno. Komi
sija si ga še ni ogledala ln svojega

Marinčevo komedijo »Poročil se 
bom s svojo ženo«, v Gabrovki pa so 
4. marca uprizorili komedijo 
»Charlijeva tetka«. V marcu bodo 
na Dolah pri Litiji igrali dramo 
»Odpoved«. Premiere bodo še v 
Kresnicah, na Vačah, v Polšniku 
pa; bodo verjetno ponavljali dra
mo »Mati«.

Ta dejavnost v celotni občini je 
precejšen korak naprej na tem 
področju dejavnosti — edino, kar 
nas teži, je pa, da v samem centru 
v Litiji in v industrijskem Smart- 
nu pri Litiji ni mogoče napraviti 
ničesar. Kje je vzrok za to 
mrtvilo? Saj imata vendar oba 
društvi lepo tradicijo na dram« 
skem področju. Ali v teh krajih 
res ni mogoče najti požrtvovalne
ga človeka, ki bi zrežiral v sezoni 
vsaj eno gledališko delo?

Člani komisije za dramatiko v 
občini Litiji bodo poskusili vse, 
da se vsaj v prihodnji sezoni po
živi delo teh dveh igralskih sku
pin, ki bi pravzaprav imele največ 
možnosti za kvalitetno izvedbo 
odrskih del — Z. A.

Stanovanjska izgradja v letu 1962
Na razširjeni seji izvršnega od

bora SZDL Hrastnik eo razprav
ljali o problemih stanovanjske iz
gradnje in o uporabi sklada za to 
izgradnjo v letu 1962. V razpravi 
je bilo nakazanih več vprašanj v 
zvezi z odobritvijo sredstev sklada 
in o zbiranju sredstev od posa
meznih reflektantov za stanova
nje. Sklenili eo, da upravni odbor 
deli vsa sredstva po razpisanem 
natečaju in z najmanjšo 50-od- 
stoteio udeležbo investitorja, kar 
je bilo sklenjeno na razširjeni se
ji plenuma občinskega odbora 
SZDL že lani.

Na seji so ee nadalje dogovorili, 
da bodo v vseh gospodarskih or
ganizacijah razpisali anketo m ud 
vsemi interesenti za stanovanje. 
Potrebno je zvedeti, kakšna sta
novanja posamezniki žele, koliko

13. Veeelo so trčili, pa tudi GJorgiu la Alfredu 
■e ponudili kozarec. »Se nekaj tl svetujem, An
tonio,« je potem rekel krčmar, »e tebi časopisi 
Sele grde pišejo, zato bi bile bolje, da te v me
stu nekaj dni ae bo videti.« — »To zdaj ni važ
no. Se bom že kako Izmazal. Dečka pa bosta no
coj prespala pri tebi, kajti mojstri pridejo šele 
jutri,« — Krčmar je stlačil dečka v kleti kjer 
ju Je zeblo in to Ju nadlegovale podgane. Tudi 
Učna sta bila. »Veš, kaj mislim,« Je rekel Gior- 
gio, »to je kazen za to, ker nismo v tisti vasi 
rekli, da se je rešil tudi Antonio Litini.« — 
Zjutraj Je dečka zbudil krčmarjev glas; »Hej, 
vidva, ali mislita ostati v tisti kleti ves dan? Hi
tro ven, kmalu bodo tu prvi mojstri.« V kuhinji 
jima Je prijazna dekla dala belega kruha in tople 
kave; -Le jejta, kdo ve, kaj bosta dobila Jutri.«

54. »Koga čakamo?« Jo Je vprašal Giorgio, ko 
Je videl, da Je prijazna. »Dimnikarje, ki vaju bo
do kupili.« - In že eo bili tu prvi. Začelo se je 
glasno barantanje, kajti cena je bila visoka, ko 
sta pa bila naprodaj samo dva dečka, mojstrov 
pa več. Alfreda je kupil neki mojster ozkega in 
rumenega obraza, ki so ga klicali »Limona«, za 
osemdeset lir. Gl orgijo pa za tri ln sedemdeset 
neki mali debelinko. - Dečka sta se poslovila 
ln Alfredo je šepnil Giorgiu: »Dekla ml Je po
vedala, da stanuje moj mojster v Via della Cer- 
va. Ni daleč od tod. Oblšči me.« Giorgio Je ob
ljubil, potem pa se je moral odpraviti domov e 
Svojim mojstrom, ki so ga klicali za Rossija. — 
Ulica, kjer je stanoval mojster, ni bila Pirša od 
tiste, kjer Je bito gostilna »Pri zlatem loncu«. 
V Rossinijevo stanovanje se Je prišlo skozi mizar
sko delavnico la mračno dvorišče.

Priprave za JPI v Zagorju
V petek je bil na občinskem od

boru SZDL v Zagorju ob Savi se
stanek odbora za organizacijo le
tošnjih Jugoslovanskih pionirskih 
iger. Na sestanku so indelali pred
log občinskega programa, tekmo
vanj in prireditev za Jugoslovan
ske pionirske igre, ki ga boJo 
zdaj poslali vsem šolam na pod
ročju ob*ine. Domenili so se, da 
bodo v okviru JPI pripravili tek
movanja v devetih športnih pano
gah, predvsem takih, V katerih 
bodo lahko tekmovali učenci z 
vseh šol. Sicer se bodo pa že kma
lu začeli pripravljati tudi na Po
hod ob žici okupirane Ljubljane, 
pred tem bodo pa pripraviti ne
kaj pohodov tudi v Zagorju ob 
Savi.

Obisk v Zagorju

V ponedeljek sta prispeli v Za
gorje ob Savi komisiji Glavnega 
odbora SZDL Jugoslavije in GO 
SZDL Slovenije, ki bosta skurej 
s tovariši na občinskem odboru 
SZDL v Zagorju ob Savi razprav
ljati o nekaterih vprašanjih no
vega eistema v komuni, družbe
nega in delavskega upravljanja in 
nekaterih drugih vprašanjih.

NAROČAJTE IN KUPUJTE
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so pripravljeni prispevati Itd. Po 
razpisani anketi bodo sklicani se
stanki, na katerih se bodo podrob
no pogovorili, kako se bodo zbira
la sredstva od posameznikov in v 
kakšnem času bodo le-ti prišli do 
stanovanj.

Občni zbor ObO RK 
v Zagorju
V nedeljo dopoldan je bila v 

sejni dvorani SZDL v • Zagorju 
letna skupščina občinskega odbo
ra RKS Zagorje ob Savi. Na skup
ščini eo delegati pregledati dose
danje delo občinskega odbora in 
osnovnih organizacij RK in spre
ti več sklepov za še uspešnejše 
delo te humane organizacije v 
prihodnje.

Novi prostori za podružnico 
OZSZ v Zagorju
V soboto, 17. marca, bodo v Za

gorju izročili namenu nove pro
store podružnice OZSZ. Ta je do
slej gostovala v Zdravstvenem do
mu, zdaj pa ima nove prostore v 
prvem nadstropju Stol ranice (zra
ven šolskega poslooja Solatno izo
braževalnega centra). Pcdružnca 
OZSZ Zagorje ob Savi prične z 
redm/m poslovanjem v novih pro
storih že v soboto.

večer ob 8. marcu 
na Dolah
Rednim klubskim večerom na 

Dolah pri Litiji so pridružili še 
klubski večer za praznik žena — 
8. marec.

V dvorani se je zbralo čez 30 
gostov, Kratkemu pozdravnemu 
govoru in programu je sledila po
gostitev. Žene so zapele ln zaple
sale. Otresle so se vsakdanjih 
skrbi, zato so bile tudi dobro raz
položene in so ustvarile v dvorani 
priietno vzdušje.

Člani prosvetnega društva v 
kraju eo se prepričali, da eo takš
ne prireditve usoešne in potrebno 
tudi na vasi. — ž

Tečal za strokovno osebje
V kolektivu podjetja Elektro - 

Trbovlje so prejšnji teden zaklju
čili strokovni tečaj o poznavanju 
varnostnih pravil. Š pravili, ki jih 
je predpisala Blektrogcsnodareka 
skupnost Slovenile za varnost pri 
delu, mora biti seznanjen sleherni 
član kolektiva.

Tečaj je ob!skovalo 21 članov 
kolektiva, ki so na novo prišli v 
podjetje.

ČETRTEK, 15. m*rca 
8.58 Radijska šola za višjo stop
njo — Vihamo deactiet]«; 10.15 
Od tod in ondod; 11.06 Komorni 
zjftir RTV Ljubljana poje pesmi 
raSnih narodov; 12.05 Slovenske 
narodne poje Marije Gazvoda; 
12.15 Kmetijski napveti. - Ing. 
Viktor Repanšek: Letošnji izbor 
sort in vzorcev semenskega krom
pirja; 13.30 Skladbe slovenskih 
avtorjev; 14.15 Sovjetska in polj
ska Zabavna glasba; 14.35 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo; 15.30 Turistična oddaja;
17.05 Koncert po željah poslušal
cev; 18.46 Kulturna kronika;
20,00 Četrtkov večer domačih 
pesmi in napevov,

PETEK, 16. marca 
8.40 »Ljubljanski zvon« p. v. Jo
žeta Hanca; 8.55 Pionirski ted' 
nik; 10.15 Od tod in ondod; 11.35 
Od polke do caljrpsa; 12.05 Viški 
fantje igrajo in pojo; 12.15 Ra
dijska km "ka unlver a — Ing. 
Mira Puc: V)>Hv proizvajalca na 
žli .rejsko proizvodnjo; 13.10 
Cel x zabavna glasba; 14.05 Ra
dijska šola za nižjo stopinjo — 
Crnošolec; ■ 15.20 Od pianina do 
velikega plesnega orkestra; 15.45 
Jezikovni pogovori; 18.10 Kvintet. 
bratvv A vi mik; 20.00 Dva doma

ča virtuoza; 20.15 Tedenski zu
nanjepolitični pregled; 20.35 Spo
znavajmo svet in domovino; 
21.35 Vedri ritmi; 22.15 Oddaja 
o morju in pomorščakih.

SOBOTA, 17. marca
8.05 Poštarčtit v mladinski glas
beni redakciji; 10.15 Od tod In 
ondod; 12.05 Kvintet Niko Stri- j PONEDELJEK, 19. marca

16.00 Humoreska tega te’r!a — 
P. Daninos: Mož za Vranom; 
17.15 Radijska igra - Marjan 
Marinc: V krempljih enookega 
gusarja; 18.30 Športna nedelja;
19.06 Nedeljska panorama; 20.00 
Izberite melodijo tedna! 20.43 
Zabavni zvoki.

tof ob spremljavi »Štirih fan
tov«; 12.15 Kmetijski nasveti — 
Ing. Gvido Fajdiga: Organizaci
ja Predenja na velikih in malih 
obratih; 13.30 Pihalni orkester 
JT«A p. v. Pavla Brzulje; 13.45 
V tričetrtinskem taktu; 14.33 Na
ši poslušal ul čestitajo in po
zdravljajo; 13.20 Napotki za tu
riste; 15.40 Mariborski ženski vo
kalni kvintet; 17.05 Gremo v ki
no; 18.43 Okno v svet; 19.03 Do
mači zvoki v pisanem zaporedju;
20.00 Zabavne melodije; 20.50 Za 
prijeten konec tedna; 22.15 Od
daja za naše Izseljence.

NEDELJA. Ig. marca 
7.35 Izletnllsom Aa pot; 8.00 Mla
dinska radijska igra — Vfallis 
Hall: Vladarjeva kopel; 8.50 »Ej, 
topla pomlad ...«; 9.05 Z glasbo 
v novi teiden; 16.60 Se pomnite, 
tovariši... Stane Šušteršič-Bo
štjan: V Dakijevem bataljonu; 
11.30 Nedeljska reportaža; i2.05 
Naši poslušalci čestitajo In po
zdravljajo; 13.30 Za našo vasi 
1100 Zbor slovenske filharmoni
je, dirigira Bogdan Babič; 14.15 
Naši poslušale! čestitajo in po
zdravljajo; 13.15 Trikrat pet;

8.05 Popevke in melodije za vse;
10.15 Od tod ih ondod; 11.00 Pi
halni orkester Ljudske milice 
p. v. Rudolfa Stariča; 12.05 Dobri 
znanci iz Celja; 12.15 Radijska 
kmečka univerza; 13.30 Zvočni 
mozaik; 14.35 Naši poslušalci če
stitajo in pozdravljajo; 15.40 Li
terarni sprehod — Anton Ingo
lič: Avtostop; 18.45 Radijska uni
verza — Dr. Jože Bole: Rekordi 
v živalskem svetu; 19.03 Sloven
ske popevke; 21.30 Zabavne me
lodije.

TOREK, 20. marca
8.05 Zborovske skladbe Antona 
Hajdrlha; 10.15 Izberite melodijo 
tedna; 11.30 Zvočna mavrica;
12.05 Veseli hribovci eo v gosteh;
12.15 Kmetijski nasveti; 13.30 
Domači napevi Izpod zelenega 
Pohorja; 13.50 Četrt ure z majh
nimi Misambli; 14.05 Radi jska šo
la za višjo stopnjo - Obisk v 
steklarni; 15.20 Deset minut ob 
šegavl klaviaturi; 18.10 Kotiček 
za mlade ljubitelje g'»sbe; 18.43 
S knjižnega troa; 20.01 Fo'e Ko
morni zbor RTV LjpVrm: 29.30 
Radijska igra — Dieter Weller- 
ehoff: Tajnica.



TEDENSKI ŠPORTNI PREGLED
Aktualni problemi v športu in 
telesni vzgoji v Hrastniku
Občinski odbor SZDL v Hrast- samoupravni organi v gospodar-

niku je pred dnevi sklical posve
tovanje o problemih telesne vzgo- ' 
je in športne dejavnosti v občini. 
Po referatu tov. Jožeta Zorčiča je 
sledila živahna razprava, v kateri 
so sodelovali predstavniki raznih 
organizacij in društev ter občin
skega odbora SZDL.

V referatu kakor tudi v razora- 
vi je bilo nakazano nešteto pere- 
,čih vprašanj, s katerimi se ukvar
jajo telesnovzgojne in športne 
organizacije v občini. Med najpo
membnejšimi problemi, ki so bili 
pogostokrat omenjeni, so mate
rialni cogoji za delovanje organi
zacij in društev. Udeleženci so 
ugotovili, da eo finančna sredstva 
v ta namen majhna in jih bo v 
prihodnje treba povečati. Tudi 
vprašanje vzdrževanja telesno- 
vzgojnih in športnih objektov bo 
treba v najkrajšem času rešiti, ker 
so nekateri obiekti, zlasti domovi 
TVD Partizana, potrebni večjih 
popravil.

Zelo hiter temno razvoja gospo
darstva spreminja življenjske po
goje ljudi. Te'eena vzgoja postaja 
zlasti v industrijskih središčih, pa 
tudi na vasi nepogrešljiva v živ
ljenju. zato ni brez osnove pred
log, da bodo morale gospodarske 
organizacije nuditi mnogo več 
materialnih in finančnih sredstev 
za razvoj telesnovzgojne dejavno
sti. Ce rečemo, da nov čas potre
buje spretnejše, telesno čimbolj 
odporne delavce, potem je ume
sten predlog, da bodo morali o 
tem v—ašanju razpravljati tudi

skih organizacijah.
Na posvetovanju je bilo ponov

no poudarjeno, da se telesnovzgoj- 
na dejavnost podcenjuje in da ne 
gre v korak z razvojem ostalih 
dejavnosti, kar je nepravilno in 
bo v bodoče nedopustno.

V razpravi je bilo slišati več 
kritičnih pripomb na račun poj
movanja telesne vzgoje kot ob
veznega predmeta na šolah. Se 
vedno imamo primere, da se 
telesna vzgoja smatra na šoli kot 
predmet druge stopnje, in če mora 
odpasti kakšna ura pouka, naj gre 
to na račun telesnovzgojnega po
uka, kar je popolnoma nepravilno. 
Tudi športni dnevi, ki naj bi se 
organizirali po enkrat mesečno,

SMUČANJE
Prvi Marjan Bajda
Na prvenstvu sindikalnih po

družnic kovinarjev ljubljanskega 
okraja v veleslalomu, ki je bilo v 
nedeljo v Planici, je prvo mesto 
med posamezniki zasedel Marijan 
Bajda (STT), drugo mesto pa Sore 
(STT). Med moštvi so zmagali 
prav tako zastopniki STT.

Sindikalno prvenstvo
Na sindikalnem prvenstvu ob

čine Hrastnik je igralo 8 ekip. Po 
enomesečnih borbah je nepriča
kovano zasedla prvo mesto ekipa 
Kemičar z 31,5 točke; > 2. Rudar 
30; 3. Steklarna; 4. Trg. podietje: 
5.-6. Občinski uslužbenci in Obrt
ne de'avnice; 7. Elektro podjetje 
in 8. 7:Jl>ni most, — ma

Srednješolsko tekmovanje
V telovadnici osemletke T. Če

čeve je bilo minuli teden srednje
šolsko tekmovanje v teku na 20 m, 
skoku v daljino z mesta, skoku v 
višino ter v metu medicinke. Tek
movanje je bilo moštveno. V 
vsaki moški ekipi je nastopilo 5 
tekmovalcev, v ženskih ekipah pa 
10 tekmovalk.

Tehnični rezultati: moški — 20 m: 
Draksler (Gim.) 2,8; skok v daljino 
z mesta: Godec (Gim.) 2,45; skok 
v višino Godec (Gim.) 1,55; met 
medicinke: Jelen (TSS) 16 m;
ženske — 20 m: Teršek (ESS) 3,00; 
skok v daljino z mesta: 2,13; skok 
v višino: Valenčič (Gim.) 1,35; met 
medicinke: Prijatelj 10,30.

Končni rezultat: moški: 1. Gim
nazija 8.573 točk; 2. TSS 8.238; 3. 
ESS 7.400 ; 4. Vajenska šola 6.331 
ter 5. IRS 5.238; ženske: 1. ESS 
14.242; 2. Gimnazija 13.799; 3.
Vajenska šola 6.953 točk.
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TRBOVLJE
P. P. 84

večkrat dopadejo z različnimi iz
govori, ki niso vedno utemeljeni.

Upravičena je torej pripomba, 
da naj postane telesna vzgoja na 
šolah življenjska potreba, kot je 
branje, pisanje, računstvo itd. 
Tega pa ne bodo mogli doseči 
samo telesnovzgojni učitelji, pač 
pa je zato odgovoren celoten ko
lektiv in sleherni pedagoški dela
vec. V zvezi s tem je bil na posve
tovanju sprejet predlog, da naj se 
o problemih telesnovzgojnega po
uka razpravlja na seji sveta za 
prosveto občinskega LO in na 
sestanku z vsemi upravitelji šol.

Na posvetovanju so govorili še 
o drugih vprašanjih, zato pričaku
jemo v bodoče telesne kulture od 
občinske zveze do društev večjo 
dejavnost, od ostalih pa večjo mo
ralno, materialno in finančno pod
poro.

Prav bi še bilo, če se dotaknemo 
še slabe udeležbe tega posvetova
nja, saj od posameznih društev nt 
bilo nobenega predstavnika, prav 
tako pa se vabilu niso odzvali 
nekateri predstavniki občinskega 
LO in ostalih družbenih organi
zacij razen občinskega odbora 
SZDL. Ker je bilo posvetovanje 
namenjeno širši obravnavi teles- 
novzgojnih vprašanj, bi bilo želeti, 
da se vsi vabljeni vabilu odzovejo.

Začetek tekmovanja 
v Ljlibljanski nogometni 
podzvezi
Minulo nedeljo se je začelo 

spomladansko tekmovanje v ljub
ljanski nogometni podzvezi. Za
savski zastopniki: Bratstvo, Rudar, 
Proletarec, Kisovec in Litija so 
odigrali prve tekme na domačem 
igrišču ali pa so šli v goste. Z 
izkupičkom prvega kola ne more
mo biti zadovoljni Zlasti slabo 
igro so prikazala moštva, ki so 
bila v gosteh. Tako so Litijani 
zgubili srečanje z Grafičarjem s 
3:0. Se slabše pa se je izkazala 
Svoboda (Kisovec) proti Papimi- 
čarju. Srečanie so igralci zgubili 
z visokim rezultatom 8:0 (1:0). — 
Njihov poraz je delno opravičljiv, 
kajti v moštvu so nastopili mlaj
ši igralci, pravzaprav zamena, ker 
ni nastopilo pet najboljših igral; 
cev Svobode. Mladi so popustilj 
zlasti v drugem delu tekme, ker 
nimajo dovolj kondicije.

V Hrastniku sta se pomerili do
mači moštvi:

Rudar (H) : Bratstvo 1:5
(1:2)
Igralci Bratstva so pokazali 

tehnično zelo dobro igro In po
žrtvovalnost. Toda kljub njihovi 
tehnični premoči je rezultat ne
koliko previsok. Rudarjev vratar 
je bil precej nezanesljiv in je dva
krat zelo slabo posredoval.

Igra je bila zlasti v drugem 
polčasu precej ostra. Za Bratstvo 
so bili uspešni v 12. in 72. minuti 
Jager, v 43. in 65. minuti Ocepek 
ter v 87. minuti Kanšek; za Rudar
ja pa v 36. minuti iz enajstmet
rovke Kozole.

Ljubljanski sodnik Podlipnik je 
neupravičeno dosodil enajstmet-

Rog II : E. Draksler 0:100
V zadnjem kolu streljanja z 

zračno puško ljubljanskega okraja 
je gostovala SD Ernest Draksler 
v Ljubljani. Pomeriti bi se morala 
s SD Rog II, ki pa ni prišla na 
strelišče. Tako so gostje zmagali 
brez borbe s 100 :0. — bk

Tekmovanje na Dolah
Prejšnjo nedeljo so se strelci na 

D61 ah pomerili med seboj. V dvo
rani se jih je zbralo trideset, a 
tekmovalo jih je 21. Prišli so tudi 
predstavniki občinskega strelskega 
odbora.

Strelci so dosegli kar lepe uspe
he, zlasti ker je bilo to tekmova
nje prvo, odkar so družino ustano
vili. Tako je Alojz Zavšek dosegel 
139 krogov, Jože Zavrl 135, Milan 
Novak 131 in Milan Agrež 130. 
Uspehe hočejo strelci v bodoče še 
izboljšati. Trenirali bodo stalno in 
se merili zlasti v strokovnem 
streljanju. Ravno takega strelja
nja se uče tudi pionirji, saj Imajo 
v kraju močno pionirsko strelsko 
sekcijo. Pionirji vadijo vsak če
trtek, člani pa vsak torek. V 
družini so tudi štiri strelke, vklju
čiti pa hočejo v družino še več 
žensk. — ž

Litijski strelci so napravili 
načrt za bodoče delo
V Litiji so izvedli občni zbor 

občinskega strelskega odbora, ka
terega so se mimo 50 delegatov 
strelskih družin v občini udeležili 
tudi predstavniki političnih in

! družbenih organizacij ter oblasti.
Po izčrpnem poročilu predsed

nika odbora Jožeta Mandelj na, se 
je razvila živahna razprava. V 
njej so delegati analizirali doseda
nje delo in iz dosedanjih izkušenj 
določili smernice za nadaljnje 
delo.
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rovko. V 77. minuti je moral za
pustiti igrišče Rudarjev igralec 
Kralj.

Proletarec : Partizan (Men
geš) 6:0 (2:0)
Zagorjani so z nedeljsko igro 

zadovoljili številne igralce. Gostje 
iz Mengša niso bili kos dobri igr1 
domačinov. Navzlic slabemu igri
šču so domačini izvedli nekaj 
lepih akcij. Toda kljub ugodnim 
situacijam domači napadalci niso 
znali izkoristiti več priložnosti za 
povečanje rezultata. Domačini eo 
zastreljall celo dve enajstmet
rovki.

Mladinci
Rudar : Bratstvo 6 :1
Papirničar : Svoboda (Kisovec)
B : I
Proletarec : Partizan (Mengeš)
6 : 0

Olimp : Rudar (T) 2:11
(0:6)
Z nedeljsko zmago v Celju so 

Trboveljčani dokazali, da so teme
ljito pripravljeni za bližnje sreča
nje v slovenski conski ligi. Kljub 
zelo težkemu igrišču so Trbovelj
čani navdušili približno tri sto 
gledalcev z borbeno tn tehnično 
dobro igro. Najboljši igralci so 
bili: Pajer, ki je dosegel 4 zadet
ke, Knavs 3, Jovič, Halilagič m 
Breznikar po 2.

Mladinci Rudarja pa so prema
gali ustrezno moštvo Olimpa z 1 : 0.

Ukleti partizani
Jela je odnesla municijo in ostali plen, Miraš pa ji je poka- = 

zal grmovje, kjer se bo skril. Vsi borci so spali. Utrujenost jih y 
je premagala.

Dve uri pred odhodom je četo čakalo veliko presenečenje: % 
vsak borec je dobil košček kruha in konserviranega mesa.

— Od kod imaš to? je Komnen vprašal Jelo.
— Neki tovariš je to zaplenil Nemcem — mu je nejasno od- s 

govorila. g
Hotel jo je še nekaj vprašati, toda .tedaj je pridrvel kurir, g 
— Bataljon gre naprej! povelje se glasi, da se mu priklju- g 

čimo tudi mi! g
Ko je zavohal duh po hrani, je pokleknil k borcem.
— Tudi zate smo pustili! — mu je dejal drugi kurir in mu g 

dal košček kruha in mesa. g
Četa se je priključila bataljonu.
— Prenesi: ali gre Komnen? Ali gre Komnen? — so se slišali = 

glasovi borcev, ki eo prenašali vprašanje.
— Gre... Gre... Gre... se je vračal odgovor.
— Zakaj sprašujejo? Prenesi naprej! je dejal komisar Rado. g 
— Išče ga Risto.. . Išče ga Risto... je bil odgovor.
— Pa menda ne Mišnic? se je iznenadil Komnen.
Risto Mišnič je bil pomočnik komisarja čete. Čmopolti mla- g 

denič, sekretar četne celice, večno molčeč in zamišljen, je bil g 
pred dvajsetimi dnevi ranjen. Zato je bilo nemogoče, da bi bil = 
sedaj tu.

To "a po kakih sto metrih hoje se je neka senca ločila od =
h kolone in vstopila v četo. Bil je Risto Mišnic. Šepal je in se j
H med hojo naslanjal na bergle.
g Komnen in Rado sta ga objela, toda počutila sta se nekam = 
g čudno, ko sta zagledala suhega tovariša in z berglami.
S — Ali si zapustil bolnico? ga vpraša Komnen.
j - Dejali so, naj se vsakdo, kdor se lahko, vrne v enoto. Jaz g
g se lahko — poglejta! je odgovoril in odšepal za kolono.
3 Partizanom eo se orosile oči. 
a — Tišina! Razstoj! — se je zaslišalo povelje, 
g Te besede so šle od borca do borca, do vseh.

Dolga kolona Proleterjev je nadaljevala pot proti Tjentištu. 
g Nenehno je deževalo. Rdeče, peterokrake zvezde so zapuščale 
fg komaj vidljiva rdeča znamenja na čelih borcev. Vsi so bili lačni. 

Gledali so na hrigadno komoro, da bi ugotovili, če bo kaj živine 
za zakol, da dobi vsak svoj delček mesa, ker kruha ni bilo več. 
Toda intemdantura ni gnala s seboj krav in ovac — ničesar ni 
bilo, kar bi lačni in izčrpani borci použili...

Pred kolono so morale iti že mnoge enote, kar se je lahko 
opazilo po »srijemušu«, neki vrsti divje čebule, ki je bila te
meljito izruvana iz zemlje. Tu in tam je bil na tleh še kak list 
te čebule. Proleteri so jih pobirali in jih počasi žvečili.

— Lani je bilo mnogo več srijemuša — je tožil Novak Maško- 
vič, nekoč velikan, sedaj pa suh in ves nekako rogovilast.

— Tedaj je bil tudi drugi letni čas: pomlad! mu je odgovoril 
3 drugi partizan.
3 — Novak, ali si kaj zvedel o ženi? ga je vprašal Komnen.
e — Ničesar... Menda je nekje tu... Imava sina. Sedaj bo
= star skoraj leto dni ,mu je odgovoril Novak in odšel naprej, 
g Bil je zamišljen.
g V dolini pod Tjentištem je zamolklo grmelo od eksplozij, 
g Nemški mitraljezi so nenehno regljali. Municije se jim ni zdelo 
g škoda.
® Neka enota je počivala. Njeni borci so pekli velike, rdeče 
g kose mesa.
j — Od kod jim to? je vprašal pruškomitraljeaec Obran,
jg Nihče mu ni odgovoril. Nekaj metrov dalje so našli od-
| govor.
s Pod bukvijo je šest borcev razsekavalo italijansko mulo. j| 
jg Kolona je le v prehodu opazovala »srečneže« in nadaljevala g 
" pot. g

Pri Tjentištu je bilo veliko kamenja in skal. Pod njimi so g 
ležali ranjenci. Mnogo jih je umiralo. Nekdo je poskušal sneti S 
obvezo z oči, ki jih ni imel več... Mladenič, ki eo mu odsekali % 
obe nogi, ga je opazoval. Poskušal je preprečiti ranjencu, da bi g 
snel obvezo z oči. Pomagala mu je bblničarka.

— Tovarišica, pomakni me od tu! Voda se s kamna zliva E 
name — je prosil mož v obvezah.

— Tovariš, ali se bomo prebili? — je vprašal neki ranjenec Jj 
kolono.

— Bomo! Ne delaj si skrbi! mu je odgovoril Komnen.
Skupina zdravnikov, priučenih ranocelnikov In bolničark, je s 

operirala pod oblačnim nebom. Niso imeli belih plaščev, ne |j 
mask, ne rokavic iz gume. Samo krvave roke, nože, žage in Me- g 

jg šče. Namesto alkohola — dež, namesto opija in etra — stisnjene S 
= čeljusti im škripanje z zobmi... Nekemu fantu eo odrezali =§ 
= nogo brez anestezije.
s — Nič mi ni, kar sekaj! samo hitro! - Je vpil s spačeno gri- g 

maso na obrazu. i
a — Tovarišica, poglej še enkrat! — je dejal srednje velik i 
e možakar, ki je imel krvavo brazgotino čez obraz. 1
% Partizanka je pohitela k ranjencem in začela oprijemati ti- A 
h ste, ki niso dajali nobenih znamenj življenja.

— Se devet! — je javila.
To je pomenilo, da je umrlo še devet ranjencev.

(Nadaljevanje sledi)
lllllini!lllll!l!l!llll|i!i|l!ili|iillll|lll"i!!i|;,|i'!M|;!lil!tl!i,i'''||i"!lil!,lll

Ko je markiz de Rleux napisal tisto kratko pisemce, je stopil 
v majhni kabinet, kjer Je imel spravljene obleke. Oblekel se Je v 
navadno meščansko obleko, se zavil v plašč ln zapustil palačo.

Ulice Pariza so bile še skoraj čisto prazne. Sel je dalje, ne da bi 
pazil, kam gre. Narasla Selna je nosila s sabo razbite kose ledu. 
Mladi častnik se je ustavil ln pričel razmišljati.

— Vse Je prav tako žalostno In težko kot moje srce!
Potem Je nadaljeval svojo pot. Prispel Je že do Challlota, ko 

sc je snet ustavil In pogledal okrog sebe.
— Kje sem le? se je vprašal.
Spoznal je hiše okoli sebe In kakih dve sto korakov dalje Je 

itiia hiša grofa de Jussaca, nekdanjega pomorskega kapitana, ki ga 
je Renč sooštoval kot svojega očeta.

Pomislil je: — Stopim k njemu. On Je edini, ki mu lahko razode
nem svoje gorje.

čeprav Je grof de Jussac že pred leti zapustil mornarico, Je 
veuno, pozimi ali poleti, zelo zgodaj vstajal. Renč ni dolgo čakal, 
ua mu le grof odprl vrata.

— Oh, drord mol sin! Je vzkliknil grof ln objel Renčja. Kaj vas 
Je pripeljalo k meni?

Ko le pozdravil svojega gosta, Je grof opazil objokane oči mla
dega m=-H".'sa.

— Kaj Je vendar? se Je začudil. VI ste bledi ln komaj stojite na 
nogah! benč, fant moj, kaj vam Je?

— Oh, gospod erof, mu je odgovoril mladi markiz, še pred tremi 
dnevi sem bil nalsrcčnejšl človek na svetu — sedaj sem pa, kot 
vidite, najneszičnejšl!

— Povejte ml, Renč, kaj se vam Je prlnetllo?
Renč mu le začel pripovedovati, kaj se je zgodilo. Ko je Izgovoril 

Querje"oovo Ime, se Je grof de Jussac zdrznil.
— Lucas de (luerlean? je presenečeno vprašal grof.
— Da, on ml le ugrabil srečo! AI1 ga poznate?
— Da ln ne. Ne morem reči, da ga poznam, ker ga nisem še 

nikoli vidci, toda veliko sem že slišal o njem.
— V kakšnem pomenu: dobro ali slabo?
— V tem pomenu, da se čudim vojvodi de Slmeuse, da daje 

svojo h'er takemu človeku!
— Ali je nlemlč starem kova?
— Da. Njegovi predniki so med nalstarefšlml plemenitaši Iz Bre- 

tagne. NI besede o njegovem Izvoru, temveč o značaju.
— Kal veste o njem?

i — Pr-vljo, da je pustolovec, prevarant, lopov, skratka — ne- 
poštenjak!

— Kdo pravi to?
— Ljudje, ki ga poznajo. Pred nekaj leti so ga zasačili, ko Je go

ljufal pri kvartanju. Igrali so za zelo velike zneske. Mlad fant Iz
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poštene družine ga Je pošteno premlatil. Ko ga Je Querjean poklical 
na dvoboj, se ta mladenič ni hotel z njim boriti.

— Gospod grof, prosim vas, povejte ml Ime tega človeka!
— To Je chevaller de Launay.
— Kje bi ga lahko našel? Takoj moram govoriti z njim!
— Oh, ubogi moj Renč, gospod de Launay je že mrtev. Pred 

štirimi leti Je padel v dvoboju.
— In z njegovo smrtjo je Izginil tudi dokaz tiste prevare ... je 

zamomllal Renč. A11 morda še kaj veste o Ouerjcanu?
— Vsekakor! Pri Igranju Je plačeval dolgove s ponarejenim 

denarjem.
— A11 Imate dokaz za to?
— Vem, da Je res, a stvarnih dokazov nimam.
Oba sta se zamislila. Naenkrat Je grof vzkliknil:
— Ha, sedaj sem se spomnil! Querjean se ne bo nikoli poročil 

z Izidoro de Slmeuse!
— In kdo mu bo to preprečil?
— Jaz!
— Kako?
— Povedal bom vojvodi, da ne sme dati hčerke ponarejevalcu 

denarja, na čeprav JI Je rešil življenje!
— AH Imate dokaze za to?
— Preskrbel sl Jih bom!
— Kdaj?
— še danes, čez nekaj ur.
— Storite to, gosnod grof! Ce boste to napravili, ml boste povr

nili zaročenko — moje življenje!
Približno ob dveh popoldne sta grof In Renč prispela k markizu 

de la Tour-Landry.
Ko sta dospela do nlegove hiše. Je Malo prihitel h Ouerjcanu 

In mu povedal, da sta odšla k markizu Renč In grof de Jussac. Pri
stavil Je še, da Je markiz odpotoval in da se bo vrnil šele čez ne
kaj dni.

Ouerjean Je takoj odhitel k Porini, k! se Je začudila, ko Je za- 
gledala barona čisto zelenega po obrazu.

— Kaj Je? ga Je vprašala. AH nam grozi kakšna nevarnost?
— Renč de Rleux vsepovsod Išče orožje nrotl meni!
— Razumem, toda kaj ti to lahko škodi? Saj ne bo našel ta

kega orožja!

— AII poznaš grofa de Jussaca? 1
- Ne.
— Pred dvema urama Je de Jussac odpeljal Renčja k markizu 

de la Tour-Landry.
— In Renč je govoril z markizom? Je hitro vprašala Perlna.
— NI. Na srečo Je markiz odpotoval. Jutri se bo vrnil, potem bo
Renč govoril z njim.
— To se ne sme zgoditi!
— Kaj ve markiz?
— Vse!
— Kdo ga Je o tem obvestil? 1o Je vprašal Ouerjean.
— Jaz, mu Je mirno odgovorila Perlna.
— Tl? Torej tl sl me hotela uničiti?
— Kle pa! Dala sem tl deset tisoč frankov za menico, ki na le 

bila vredna dvalset tisoč. Zaslutila sem, da nekaj ni v redu. Oble!:'a 
sem se v bogato trgovko ln odšla k markizu da la Tour-Landry. 
Pokazala sem mu menico. Ko Jo Je pogledal, Je dejal:

— Gospa, to ni moj podpis!
— To sem sl tudi mislila, sem mu odvrnila.
— Toda gospa, Je nadaljeval markiz, vi ne s-nc,e biti oeuljufanl. 

Dajte ml ponarejeno menico, znesek vam bom Izplačal jaz!
V začetku sem odbllala njegovo ponudbo, toda na ntegovo vedno 

več!« vztrajanje sem mu jo Izročila, on pa ml Jc dal dvajset tisoč 
frankov.

— Torej tl sl mu Izročila tisto menico? Jo je besno vprašal.
— Prosim te — nič ml ne c''‘a j! AH morda nisem Imela pra

vice?
— Te pravice ne M smela Izkoristiti!
Perlna Je samo skomignila z rameni, baron nn je nadaljeval:
— In kolikokrat sl ml že grozila • to menico, čeprav je nisi 

Imela več!
— Pr-oninoma sl pozabil, da Imam še drugo ponarejeno menico 

na dva tisoč.
Baron Je neka! časa molčal, notem na Jo Je vnrašal:
— A’l meniš, da Je markiz shranil dokaz moje mladeniške pre

drznosti?
— Zal *e to verletno. In tudi če ne bi Imel nlernroeea nnf-dllfl, 

Je dovoli, če volvodl samo pove, kal sl storil. Tedaj sl propadel!
— Torej sem Izgubljen! Je zc'^' al baron.
— Vsekakor, če bol dopustil <*a bo Renč govoril z markizom.
— Toda, kako lahko dobim Igro?
— To le tvoja stvar — poišči pravo pot!
— Perlna! je vzkliknil Qurjcan In divje pogledal vedetevalko.

(Dalje prihodnjič)


